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Slovo na úvod
Milé členky, vážení členové Asociace polio!
V první řadě tlumočím poděkování kandidátů za důvěru při volbě do orgánů AP všem našim čle-

nům. Podle mě dostupných informací nebyl vysloven nesouhlas se žádným z navržených kandidátů 
k jejich zastupování od roku 2016.

Bohužel nový občanský zákoník, platný od 1. 1. 2014 a související zákonné platné právní předpisy 
nám velmi zkomplikovali činnost. Dovolím si dokonce tvrdit, že jsou pro naši organizaci až „záludné“; 
postupujeme obezřetně, důsledně, jako vedení AP zvažujeme každý další krok, t.j. mimo jiné složení 
výboru, zápis do obchodního rejstříku a stanovy AP. O závěrech vás tudíž budeme informovat až v dal-
ším vydání Zpravodaje.

Jsem přesvědčen, že žádný vnější vliv neohrozí poslání naší AP, protože – cituji ze stávajícího statutu 
a připravovaných stanov: 

 ▶ „Asociace polio je samosprávný dobrovolný svazek fyzických osob, postižených následky poliomy-
elitidy, založený k prosazování, uspokojování a ochraně jejich práv a zájmů, vyplývajících z tohoto 
postižení.

 ▶ Hlavním předmětem činnosti je hájení a  prosazování zájmů osob (uvedených výše), zejména  
zajišťování specifických informací, souvisejících s uvedeným postižením, organizování sociálních, 
rehabilitačních, společenských, kulturních, sportovních a  jiných akcí, a  organizování vzájemné  
pomoci.“ 
Podle tohoto kréda jednejme a držme kamarádsky při sobě. Když nás nezlikvidovala obrna, tak nás 

nezdolají ani zákony, ušité „nesmyslně“ proti nám.
Přeji vám hezké Vánoce a hodně zdraví v novém roce 2016.

Ing. Jindřich Beneš, předseda AP

O čem jednal výbor Asociace polio
13. 6. 2015 Sola Fide Janské Lázně

 ▶ J. Beneš: Je nutno pro vytvoření nových 
stanov AP zajistit právníka. Do  stanov se 
musí uvést tři místopředsedové (navrženy 
B. Doležalová, M. Stránská, L. Bradová). Pro 
případnou změnu tajemnice je kandidátkou 
J. Šebestová. Usnášeníschopnost výboru činí 
7 hlasů, výbor musí mít 11 členů, ostatní čle-
nové nad tento počet zůstanou náhradníky 
a nebudou hlasovat.

 ▶ B. Svoboda informoval o problémech s opra-
vami v  Centru AP Skalka. J. Beneš se spojí 
v této věci se starostou MČ Praha 5.

 ▶ M. Mruzková informovala o  přípravách na   
Festival – bude hrát hudební skupina Vosa 
Band, trvá spolupráce s  panem ředitelem 
státních lázní a  kulturní referentkou. Ofi-
ciální program festivalu bude od  soboty 
do  neděle, páteční večer bude vyhrazen 
pro individuální akce. Pro AP vytváří nové 
webové stránky. MUDr. Držkovi za jeho prá-
ci v této oblasti osobně poděkuje předseda 
AP. Na nových stránkách bude umístěna při-
hláška pro nové členy s informacemi a bude 
zveřejněn návrh nových stanov. Pokračuje 

spolupráce se slovenskou Asociáciou polio. 
Zpravodaj AP bude dodáván i  Obchodní 
akademii Janské lázně. Redakční rada bude 
rozšířena o L. Zušťákovou.

 ▶ V. Novotná informovala o  možných lokali-
tách pro rekondiční pobyty, o kterých infor-
movala L. Bradová na rekondici v Sezimově 
Ústí – Lázně Slatinice, Františkovy a  Marián-
ské Lázně. Výbor doporučil Mariánské Lázně.

 ▶ J. Zimová: Byla vytvořena výroční zpráva pro 
MZ, zpráva pro MK je dopracovávána.

 ▶ Dotace pro AP byly přiznány, ale dosud ne-
dodány.

 ▶ J. Zeminová: Další možnost rekondice je 
v Lázních Jáchymov, kde je vhodná léčba pro 
problémy s klouby.

 ▶ E. Chadima: Probíhá rekondice Janské Láz-
ně. Byl zamítnut návrh rehabilitačního cen-
tra Obchodní akademie, aby v  budoucnu 
účastníci rekondice na  procedury dochá-
zeli do  OA. Rehabilitace a  masáže budou 
i nadále v budově Sola Fide. V příštím roce 
v Janských Lázních proběhne jarní rekondi-
ce od  14. 5. 2015 čtrnáct dní, a  na  podzim 
od 25. 9. do 28. 9. 2016.



 ▶ M. Langmeierová: Státní zdravotní ústav 
a  vedoucí oddělení očkování Dr.  Fabiáno-
vá pořádá dne 22. 10. 2015 ve  velkém sále 
ústavu pro lékaře i veřejnost akci o vakcinaci 
proti poliomyelitidě. Dr. Fabiánová se obrátí 
na naše členy i vedení Janských Lázní s pros-

bou o  pomoc při přípravě této akce (doku-
mentace zdravotního stavu našich členů, 
jejich osudy atd. – vše na  bázi dobrovolné 
spolupráce). Výbor uvedl jako nejkompe-
tentnějšího odborníka MUDr. M. Havlovou.

 ▶ J. Beneš: Pracuje se na přihlášení AP do NRZP.

27. 9. 2015 Sola Fide Janské Lázně
 ▶ J. Beneš požádal vedoucí rekondic, aby v úno-
ru vznesli požadavky, které přednese řediteli 
Janských Lázní. S  ředitelem lázní bude také 
konzultovat některé problémy pacientů.

 ▶  E. Chadima uvedl návrh p.  Cejnara, vedou-
cího penziónu Sola Fide, aby v  případě, že 
někdo z  účastníků rekondice chce obsadit 
pouze jedno lůžko ve dvoulůžkovém pokoji, 
zaplatil 140 Kč/den. Doplatek zaplatí účast-
ník vedoucímu ubytovny na místě. O dalším 
rozhoduje vedoucí rekondice.

 ▶ V. Vondrejs přednesl návrh na  virtuální ga-
lerii a další kulturní informace ve spolupráci 
s  AP. Zde by byla prezentována především 
díla našich členů, uváděna např. bezbarié- 
rová úprava výstavních prostor atd. Tyto 
informace by byly v  souladu s  plány Evrop-
ské Asociace polio. Pro Zpravodaj AP napíše  
V. Vondrejs článek s informací o projektu pro 
zájemce z řad členů AP. 

 ▶ M. Langmeierová znovu upozornila na  akci 
SZÚ 22. 10. t. r., která se týká problematiky 
očkování proti dětské obrně. 

 ▶ M. Mruzková pracuje na  webových strán-
kách AP. Uvedla, že je zájem o CD s tématem 
historie Festivalu OOO. Navrhla poděkování 
vedení a  pracovníkům lázní za  pomoc při 

přípravě Festivalu. Dále navrhla, aby se opět 
vyhlásila soutěž o  nejlepší fotografie s  obr-
nářskou tématikou na příští festival. Uvedla, 
že členové žádají o nový seznam léků, které 
jsou nevhodné pro obrnáře.                    

 ▶ E. Přibylová: v  současné době naši členo-
vé mají možnost použít seznam, sestavený 
MUDr. Havlovou, avšak s ohledem na indivi-
duální zdravotní stav jednotlivce. Nutné kon-
zultovat se svým lékařem.

 ▶ J. Beneš: za  výborné vedení redakce Zpra-
vodaje AP a  organizaci Festivalu Obrnáři 
obrnářům byla M. Mruzkové odsouhlasena 
odměna.

 ▶ M. Stránská: byla podána první žádost o do-
tace na MK, je nutné upřesnit počet aktivních 
členů. Pokračuje se s žádostí o dotace na MZ.

 ▶ L. Bradová: Hotel v  Mariánských Lázních, 
kde byla plánována rekondice, nevyhovuje 
potřebám našich členů. Proto bude zvolena 
rekondice v červnu ve Slatinicích.

 ▶ J. Beneš: pracuje se na nových Stanovách AP. 
Všichni členové výboru byli seznámeni s ná-
vrhem Stanov a souhlasili s ním.

 ▶ B. Svoboda: je možnost vymalovat Centrum 
AP, J. Beneš bude v tomto směru komuniko-
vat se starostou Prahy 5.

7. 11. 2015 Centrum AP Na Skalce
 ▶ V. Novotná získala kontakt na  JUDr.  Winte-
rovou, vedoucí katedry občanského práva 
Právnické fakulty Univerzity Karlovy v Praze, 
která je spoluautorkou Občanského zákoní-
ku.  V  případě potřeby nám byla přislíbena 
její pomoc. 

 ▶ Rekondice v  roce 2016 se budou konat tři:  
14. – 28. 5. v  Janských Lázních (vedoucí re-
kondice Emil Chadima), 12. 6. – 18. 6. ve Sla-
tinicích (vedoucí rekondice Ludvika Bradová), 
17. 9. – 25. 9. v Janských Lázních (vedoucí re-
kondice Hana Opravilová). Poslední, zářijová, 
rekondice se bude konat v návaznosti na fes-

tival. E. Chadima upozornil, že samostatné 
ubytování na pokoji v Sola Fide, pokud bude 
volná ubytovací kapacita, bude možné pou-
ze s úhradou ve výši 140 Kč denně. Závazná 
přihláška na rekondici bude doplněna o tele-
fonní spojení na příbuznou či známou osobu 
účastníka rekondice, kterou by bylo možné 
v případě nutnosti kontaktovat.

 ▶ E. Přibylová: plavání v Ostravě nadále pokra-
čuje.

 ▶ 22. 10. 2015 Státní zdravotní ústav v  Praze 
pořádal odbornou konferenci na  téma po-
stpoliomyelitický syndrom, přenosná dětská 
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obrna, 55 let od zavedení plošného očkování 
v ČR. Za Asociaci se zúčastnilo několik členů, 
někteří z nich se aktivně zapojili do diskuse. 
E. Bébrová, M. Mruzková a  další se s  odbor-
nou částí účastníků podělili o své zkušenosti 
a problémy s dětskou obrnou. V návaznosti 
na  to J. Beneš poděkoval účastníkům této 
konference za účast z řad členů AP a navrhl 
mimořádné (jednorázové) rozšíření Zpravo-
daje o fotografie z této akce – což bylo výbo-
rem schváleno. MUDr.  Fabiánová, koordiná-
torka konference, pozvala zástupce Asociace 
polio na  jednání Výboru pro zdravotnictví 
Parlamentu ČR a  výbor schválil zástupce 
PhDr. Stránskou a MUDr. Bébrovou. O termí-
nu konání budeme informováni.   

 ▶ L. Bradová spolu s  členy výboru sestavi-
la plán akcí na  příští rok (bude uvedeno 
ve Zpravodaji).

 ▶ B. Svoboda připomněl problémy v Centru AP. 
Stále se řeší s Městskou částí Praha 5.

 ▶ M. Stránská obdržela e-mail od V. Vondrejse, 
kde jí sděloval, že konference EPU (European 
Polio Union) se bude konat v příštím roce (3. 

– 5. 6.) na Slovensku, pravděpodobně v Pieš-
ťanech. Dále, že připravuje webové stránky, 
na  kterých bude propagace AP, informace 
o výstavách, apod.

 ▶ Po  Novém roce je potřeba znovu zažádat 
o příspěvek na mobilitu. Ti, kteří tuto dávku 
již dostávali, obdrží během měsíce prosince 
formulář od příslušného Úřadu práce ČR.

 ▶ V  letošním roce proběhly volby do  výboru 
a  revizní komise Asociace polio na  období 
od r. 2016 bez časového omezení.      

 ▶ J. Beneš: nadále probíhají jednání ohledně 
transformace AP a  plnění povinností podle 
platných právních ustanovení.

Platba členských příspěvků na rok 2016
Jako aktivní člen Asociace polio určitě plníte 

svoji základní povinnost – platit členské pří-
spěvky a tato platba je pro vás samozřejmostí. 
Výše členského příspěvku na rok činí 150 Kč.

Kdo ještě nezaplatil letošní členský příspě-
vek, ať tak učiní nejpozději do konce roku 2015. 
Platba členského příspěvku musí být realizo-
vaná v tom roku, na který platí. Nelze zaplatit 
na dva nebo více let najednou.

Členský příspěvek na rok 2016 začněte pla-
tit až od 1. ledna 2016.

Zaplatit můžete převodem na účet v bance 
nebo přiloženou složenkou.

Nezapomeňte do  Specifického symbolu 
uvést vaše číslo člena Asociace polio a do Vari-
abilního symbolu rodné číslo nebo datum na-
rození. Číslo účtu: 80413349/0800.

Manželé, členové AP, použijí k úhradě jednu 
složenku: do  V  (variabilního) symbolu uvedou 

členské číslo jednoho z manželů a do S (specific-
kého) symbolu datum narození druhého z man-
želů ve formátu rodného čísla bez lomítka.

Členské číslo průkazu člena AP je uvedeno 
na obálce, ve které máte Zpravodaj.

Upozornění tajemnice:
 ▶ aby se mohla vaše platba přiřadit k vašemu 
členství, musíte řádně vyplnit variabilní 
a specifický symbol na složence tak, jak je 
uvedeno výše

 ▶ kdo nezaplatí členské příspěvky, bude vyřa-
zen z evidence na zasílání informací a Zpra-
vodaje AP

 ▶ nezbytně hlaste veškeré změny bydliště ane-
bo doručovacích adres a taktéž úmrtí.

Ludvika Bradová, sekretariát AP
tel.: 474 552 498, mobil 723 138 611,

e-mail: lubra@volny.cz

Plán činnosti na rok 2016

Datum Hod. Co a kde Realizace

27. 2. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 s vystoupením div. souboru Verva Ing. J. Beneš

únor–listopad Výstavy výtvarných prací RNDr. V. Vondrejs, CSc.

9. 4. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 Ing. J. Beneš

2. 5. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. B. Doležalová, M. Dobrovolná, M. Matysová, PhDr. L. Zušťáková) Mgr. M. Mruzková

14.–28. 5. Rekondiční pobyt – Sola Fide I. Janské Lázně E. Chadima

21. 5. 10.00 Výbor Asociace polio – Sola Fide Janské Lázně Ing. J. Beneš



3.–5. 6. Mezinárodní setkání obrnářů v rámci zasedání EPU na Slovensku Mgr. M. Mruzková

6. 6. Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 1-2 2016 Mgr. M. Mruzková

12.–18. 6. Rekondiční pobyt – Hotel Balnea Slatinice L. Bradová

červen–srpen Výstava výtvarných prací členů AP – místo bude určeno Výbor AP

17.–25. 9. Rekondiční pobyt – Sola Fide II. Janské Lázně MUDr. H. Opravilová

23.–25. 9. Kulturně společenský festival „Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2016“ – Janské Lázně Ing. J. Beneš, Mgr. M. Mruzková

25. 9. 10.00 Výbor Asociace polio – Sola Fide Janské Lázně Ing. J. Beneš

22. 10. 14.00 Setkání obrnářů-seniorů – Centrum AP, Na Skalce 1 s vystoupením div. souboru Verva V. Novotná

říjen Účast členů Asociace polio na zdravotnických veletrzích Ing. J. Beneš

5. 11. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 Ing. J. Beneš

7. 11. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. Doležalová, M. Dobrovolná, M. Matysová, PhDr. L. Zušťáková) Mgr. M. Mruzková

2. 12. Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 3-4 2016 Mgr. M. Mruzková

10. 12. 10.00 Veřejná schůze výboru a členů Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 a od 11.30 slavnostní předvánoční  
setkání členů AP s kulturním programem a „exhibicí“ prací členů AP 

Ing. J. Beneš

průběžně Zkoušky divadelního souboru Verva – Centrum AP, Na Skalce 1 a v rámci akce „Obrnáři obrnářům“ 2016 PhDr. L. Zušťáková

průběžně Výstavy fotografií a obrazů členů AP – kulturní místnost Centra AP, Na Skalce 1 a v rámci akce „Obrnáři obrnářům“ 2016 S. Gajdoš, B. Svoboda, Z. Jandusová

 středy 18.20 Rehabilitační plavání Ostrava – Městská nemocnice Fifejdy. Pokračuje i bez dotace. Na místě se platí 50 Kč. MUDr. E. Přibylová

Rekondice pro rok 2016
Pro rok 2016 jsou plánované tři rekondiční 

pobyty. Pozorně si přečtěte nabídku, vyberte 
pobyt, kterého se chcete zúčastnit a dle poky-
nů zašlete předběžnou přihlášku. 

V předběžné přihlášce uveďte:
 ▶ jméno a příjmení, datum narození,
 ▶ adresu, telefon, případně e-mail,
 ▶ držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P,
 ▶ stručné postižení – vozíčkář, potřeba pomoci 
do bazénu, doprovod (jméno a rodinný vztah),

 ▶ případné přání, s kým chcete být ubytováni.

Upozorňujeme:
 ▶ samostatné ubytování na  pokoji lze poskyt-
nout jenom s úhradou nákladů s tím spojených,

 ▶ dodržujte termíny předběžných přihlášek 
uvedených u jednotlivých rekondic.

Předběžně přihlášeným pošleme Závaznou 
přihlášku, složenku na  zaplacení účastnické-
ho poplatku a podrobné informace o rekondi-
ci. Je nutné mít zaplacené členské příspěvky 
i na rok 2016.

1. Janské Lázně I. – vedením pověřen Emil Chadima

Termín, místo 14. až 28. května 2016, Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování, stravování dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře. Plná penze. Samostatné ubytování na 2-lůžkovém pokoji je (v omezené míře) 
možné za poplatek ve výši 140 Kč/os./den, který se bude platit hotově, na místě, vedoucímu penziónu. Rozhoduje vedoucí rekondice. Netýká se 3. patra. 

Cena v rozmezí 600–650 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace z MZ ČR se cena sníží

Rehabilitace v Sola Fide – masáže a skupinová cvičení, plavání dle možností v bezbariérovém bazénu

Poznámka Vzhledem k narůstajícímu počtu zájemců budou upřednostňováni účastníci, kteří v minulých letech rekondici v Sola Fide neabsolvovali.
Přednost budou mít také zdravotně postižení, pro které je rekondice určena, před jejich doprovody (netýká se držitelů průkazu ZTP/P).

Předběžné přihlášky zašlete do konce února 2016 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67, 290 01 Poděbrady-Kluk, e-mailem: chadima.e@seznam.cz 
tel.: 325 613 573, mobil: 737 123 599

2. Slatinice – vedením pověřena Ludvika Bradová

Termín, místo 12. až 18. června 2016, bezbariérový hotel Balnea

Doprava po vlastní ose, vlakem do Olomouce, z nádraží jede městský autobus až před hotel (12 km), autobusem do Olomouce s přestupem v Brně

Ubytování, stravování dvoulůžkové pokoje s příslušenstvím a televizí, 2 pokoje pro vozíčkáře. Plná penze formou nabídkového stolu.

Rehabilitace vstupní lékařská prohlídka, 1× masáž, 2× rašelinový obklad, 1× sirná perličková koupel, 1× parafinový zábal rukou, 1× vířivá koupel chodidel,  
1× parafinový obklad s vonnou přísadou, 5× rehabilitační cvičení, denně hodinový vsup do bazénu s whirlpool. Další procedury možno dokoupit.

Cena cca 6 000 Kč (zatím bez dotace MZ)

Parkování zdarma

Předběžné přihlášky zašlete do 20. února 2016 písemně – Ludvika Bradová, Kosmonautů 2289, 440 01 Louny, e-mail: lubra@volny.cz
tel.: 474 552 498, mobil: 723 138 611
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3. Janské Lázně II. – vedením pověřena MUDr. Hana Opravilová

Termín, místo 17. až 25. září 2016, Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování, stravování dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře. Plná penze. Samostatné ubytování na 2-lůžkovém pokoji je (v omezené míře) 
možné za poplatek ve výši 140 Kč/os./den, který se bude platit hotově, na místě, vedoucímu penziónu. Rozhoduje vedoucí rekondice. Netýká se 3. patra. 

Rehabilitace v Sola Fide – masáže a skupinová cvičení, plavání dle možností v bezbariérovém bazénu

Cena v rozmezí 600–650 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace z MZ ČR se cena sníží

Předběžné přihlášky zašlete do 31. března 2016 písemně – MUDr. Hana Opravilová, Nerudova 887/10, 500 02 Hradec Králové I., e-mailem: h.opravilova@seznam.cz
tel.: 495 511 877, mobil: 705 302 343

Závazné přihlášky budou vybraným zájemcům zaslány do 10. května 2016

Festival 2015 a konference SZÚ 
Letošní Festival se poprvé konal v době, kdy 

v Janských Lázních probíhala podzimní rekon-
dice v Sola Fide. O tom, jak festival i rekondice 
probíhaly, jaký byl program a jaké byly ohlasy, 

se dočtete v  rubrice Píšete nám. Já se zamě-
řím na otázky týkající se naši léčby v Janských 
Lázních a na souvislost a návaznost se Státním 
zdravotním ústavem (SZÚ).

Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích
To, že Janské Lázně považujeme za „naše láz-

ně“, potvrdí každý z nás. Jezdíme sem od svého 
útlého dětství a  kolikrát s  nostalgií vzpomíná-
me, když v  těchto lázních byli jenom obrnáři. 
Na  druhé straně je zřejmé, že patříme mezi 
poslední, kteří s následky po překonané polio 
do  těchto lázní jezdí. Záleží nám na  tom, aby-
chom se zde cítili pořád dobře jako v minulosti. 
S  tím souvisí i  náš festival Obrnáři obrnářům 
a  o  obrnářích. Scházíme se zde, abychom se 

pobavili, potěšili a  hlavně vyměnili zkušenosti 
z překonávání našeho „polio stáří“.   

K  programu sobotní schůze vždy patří vy-
stoupení zástupců lázní a  města, aby nás in-
formovali o tom, co se připravuje, co nás čeká. 
Pan generální ředitel SLL, a.s. Ing. Rudolf Bubla 
se s námi spojil již před festivalem. Omluvil se, 
že se nebude moct zúčastnit naši schůze, ale 
že se rád s námi setká před festivalem. Využili 
jsme toho a pozvali ho mezi nás, účastníky prá-
vě probíhající rekondice, do Sola Fide. Přizvali 
jsme i  obrnáře, kteří se v  té době léčili v  Jan-
kách a  další, kteří přijeli na  festival dřív. Čtvr-
teční večer tak v  jídelně Sola Fide patřil nám 
a našemu hostu. Členka výboru Asociace polio 
Marcela Stránská podrobně sepsala, jak setkání 
probíhalo. Z jejího zápisu uvádíme:

Ředitel státních lázní, ing.  R. Bubla nás po-
drobně seznámil s  představou podoby státních 
lázní Janské Lázně v  následujících letech. Mluvil 
o  zahájení přestavby Terry na  hotel pro nároč-
nější hosty, s  nábytkem přizpůsobeným charak-
teru postižení, se samostatnou kuchyní i jídelnou. 
Dále se zmínil o  vizi rozdělení pacientů do  sku-
piny pro lázeňské pobyty s  ubytováním v  Lázeň-
ském domě a pro léčebné a rehabilitační pobyty 
v  Janském dvoře; a  o  další fázi – rozšíření lázeň-
ského zařízení v  prostoru dnešního ředitelství 
a  postavení proskleného nadzemního koridoru 
mezi Lázeňským domem a dnešním ředitelstvím. 
Nehovořilo se o osudu depandancí Evropa, Belle-
vue, Čechie, Réva, Slovan, Moravěnka.

Ing. Rudolf Bubla v Sola Fide
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Rozvinula se diskuse o  nejpalčivějších problé-
mech z  pohledu současných pacientů po  polio. 
Nejvíce výhrad bylo k činnosti přijímací kanceláře, 
která při plné kapacitě lázní odesílá naše návrhy 
do jiných lázní, aniž by byl brán zřetel na zdravot-
ní stav pacienta vozíčkáře, nebo hůř chodícího, 
(který je v jiných lázeňských zařízeních pro barié- 
ry odmítán), ani na  dlouholetou tradicí vhodné-
ho léčení našeho postižení právě v tomto zařízeni. 
Pan ředitel doporučil předběžnou domluvu tele-
fonem v  předstihu, a  slíbil v  této záležitosti ná-
pravu. Přítomní upozornili také na  problémy při 
parkování, způsobené tím, že lázeňská parkoviště 
mají zrušená číslování stání automobilů, dublo-
vané placení televizí a lednic na pokojích, nepruž-
nost vyřizování zavedení diet pacientů a absenci 
kontaktů s nutričním terapeutem.

Diskutovalo se o  lázeňské kolonádě, o  nedo- 
statečném vybavení zahradním nábytkem u  Lá-
zeňského domu atd. Jako podnět bylo doporu-
čeno vedení státních lázní pokusit se získat spolu 
s  městem Janské Lázně lepší návaznost na  vla-
ková spojení v  Trutnově, především nízkopod-
lažními autobusy. Zazněl také dotaz, týkající se 
budoucnosti pobytů a  možnosti léčení pacientů 
po poliomyelitidě a PPS. 

Ředitel ing. Bubla ujistil shromáždění, že státní 
lázně počítají s touto nyní se již zmenšující skupi-
nou, už kvůli jedinečnosti lázní, historii a  proslu-
losti v  Evropě. Zdůraznil, že současná garnitura 
převzala přede dvěma roky lázně s  obrovskou 
hospodářskou ztrátou a  téměř před zrušením. 
V  současné době jsou lázně již z  červených čísel 
venku, a je před nimi nadějná budoucnost.

Přítomní členové AP vyjádřili spokojenost se 
vstřícností ing. R. Bubly a sdělenými informacemi, 
s tím, že budou tlumočeny na členské schůzi Aso-
ciace polio v Malém sále Janského dvora.

Na naše poděkování Státním léčebným láz-
ním za výbornou a aktivní spolupráci při reali-
zaci našeho letošního Festivalu OOO nám pan 
generální ředitel, Ing.  Rudolf Bubla odepsal. 
V jeho odpovědi jsou i vyjádření ke vzpomína-
né besedě. Zveřejňujeme jí, po souhlasu pana 
ředitele, celou.   

Vážená paní Mruzková,
děkuji Vám za Vaše poděkování. Vážím si jej. S po-
těšením jsem se účastnil i debaty v předvečer Va-

šeho festivalu. Přiznám se, že mě překvapila míra 
kritiky, která zde zazněla. Defacto, vedle řady 
negativ jsem nic pozitivního neslyšel. Snažil jsem 
se na  poznámky Vašich kolegů reagovat pozitiv-
ně, a jak jste i poznala, řadu z nich jsem připustil 
a přislíbil prověření a nápravu. Překvapilo mě, že 
řada stejných poznámek zaznívala i na sobotním 
zahájení Vašeho festivalu, tak jak jsem slyšel z úst 
pana starosty.

Připomínky Vašich kolegů jsem sepsal a pově-
řil kolegy jejich prověřením. Řadu poznámek do-
kážeme jistě vypořádat. Již dnes řešíme rezervač-
ní systém Vašich pobytů u nás, cesta jistě existuje 
a  jak jsem slíbil, pobyty bude možné rezervovat 
při dodržení daných podmínek. Stejně tak cito-
vaná doprava z Trutnova pro imobilní. Jak jsem 
hovořil na toto téma s panem starostou, dopravu 
z  Trutnova do  Janských Lázní zajišťuje dnes ně-
kolik soukromých smluvních dopravců. Posílení 
spojů do Janských Lázní není triviální a musí mít 
jasné ekonomické zdůvodnění, proto považuji 
za rychlejší řešení nabídnout Vám vlastní službu, 
na základě předchozí objednávky dopravit Vaše 
kolegy do našich lázní naším uzpůsobeným vozi-
dlem – hovořil jsem o tom. Stejně tak se pokusíme 
vypořádat s dalšími poznámkami.

Velmi mě ale překvapilo hodnocení Vašeho 
kolegy ve  druhé polovině debaty, že v  Janských 
Lázních „obrnáře“ dále nechceme a dříve bylo vše 
lepší. To je naprostý nesmysl, veliké nepochope-
ní. Ani nevím, z čeho to pochází, možná i trochu 
z „nostalgie“, že nechodíme nakupovat do samo-
obsluhy a k zelináři nejlépe s doporučením, že mě 
posílá paní naproti z kadeřnictví. Věřte prosím, je 
to úplně naopak, vážíme si, že naši péči vyhledá-
váte. Dokážu i dobře pochopit přímo osobní vaz-
by na naše lázně. Naším cílem je budovat lázeňské 
zařízení, které poskytuje kvalitní péči potřebným, 
a primárně vycházíme ze standardu proplácené-
ho zdravotními pojišťovnami. Jistě Vaši kolegové 
zaznamenali, že je u  nás možné nadále konzu-
movat kvalitní péči s  žádnými, nebo ve  srovná-
ní s  dalšími, s  minimálními doplatky. Zajímavá 
byla i  debata o  rekonstrukci hotelu Terra a  byl 
jsem i překvapen apelem na růst jednolůžkových 
pokojů. Chápu, že by to přispělo k výši komfortu 
ubytování, ale vedlo také k významnému snížení 
kapacity a  tím i  k  vyššímu růstu cen, respektive 
doplatků. Ta lůžka by byla současně neprodejná. 
Je do budoucna možné, že převážně „jednolůžko-
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vý“ projekt vybudujeme na  některé naší depan-
danci. Rozhodně to není ale otázka těchto dnů, 
kdy po  velmi složitém období musíme pečlivě 
zvažovat investici každé koruny a její návratnost.

Vážená paní Mruzková, přeji Vám vše dobré 
a budu se těšit v příštím roce na viděnou.

S přátelským pozdravem
Ing. Rudolf Bubla, 
generální ředitel SLL a.s. Janské Lázně

P.S.: Rezervace pobytů – tato služba bude po-

skytována od počátku roku 2016 a bude tak mož-
né například v  lednu rezervovat pobyt na  srpen. 
Služba bude zpoplatněna a  bude se řídit jasně 
danými pravidly.

Panu řediteli snad jen malé vysvětlení k na-
šim kritickým poznámkám a názorům. Pramení 
z toho, že nám záleží, aby ty „naše Janské Láz-
ně“ byly ty lázně, do kterých se pořád budeme 
rádi vracet. 

Konference SZÚ
Na  červnové schůzi výboru informovala 

Marta Langmeierová o tom, že Státní zdravotní 
ústav s  MUDr.  Kateřinou Fabiánovou z  Oddě-
lení epidemiologie infekčních nemocí Centra 
epidemiologie a  mikrobiologie (CEM) pořá-
dá dne 22. 10. 2015 pro lékaře i veřejnost akci 
o  vakcinaci proti poliomyelitidě. Paní doktor-
ka Fabiánová se obrátí na naše členy i vedení 
Janských Lázní s prosbou o pomoc při přípravě 
této akce. 

Impulzem k  organizaci této akce byla sku-
tečnost, že některé matky odmítají dát očkovat 
svoje děti. Neuvědomují si, že kromě jiných, 
poliomyelitida (dětská přenosná obrna) je 
vysoce nakažlivé virové onemocnění. A  polio-
virus se stále ještě vyskytuje v  řadě zemí: Pá-
kistán Afghánistán, Nigérie, Kamerun, Etiopie, 
Rovníková Guinea, Irák, Somálsko a Sýrie. Letos 
byly potvrzené dva případy onemocnění do-
konce na  Ukrajině. Zavlečení polioviru z  těch-
to zemí by mohlo způsobit závažné epidemie. 
Očkování proti přenosné dětské obrně zabrání 
onemocnění a  také případným pozdním ná-
sledkům, postpoliomyelitickému syndromu 
(PPS). Podle statistik WHO (Světová zdravotnic-
ká organizace) žije v  současné době na  světě 
asi 12 milionů lidí, kteří mají větší či menší ná-
sledky po prožité poliomyelitidě. Letos uplyne 
55 let od zahájení plošného očkování proti po-
liomyelitidě v ČR. Očkovací program byl velmi 
úspěšný, protože již v roce 1960 mohla ČR jako 
první země na  světě deklarovat eliminaci, vy-
mýcení poliomyelitidy, t.j. stav dlouhodobého 
územního přerušení procesu šíření nákazy. My, 
obrnáři, toto všechno dobře víme. Paní doktor-
ku Fabiánovou jsme proto pozvali do Janských 
Lázní na náš Festival. Věřili jsme, že zde nasbírá 
dostatek informací o našem obrnářském životě. 

Do  Janských Lázní přijela s  manželem už 
v  pátek a  setrvali zde až do  pondělí. Oficiálně 
byla paní doktorka představena na schůzi v Ma-
lém sále. Zde informovala o  současné situaci 
a připravované konferenci. Ve spolupráci s Čes-
kou televizí natočili spot do hlavního večerního 
zpravodajství. V průběhu festivalu spolu s man-
želem sesbírali další informace a  zkušenosti 
obrnářů z jejich nelehkého života. Zúčastnili se 
všech akcí v rámci festivalu a tak se stali milou 
součástí našeho velikého a  silného kolektivu. 
Z  toho vyplynulo, že jsme naopak my, obrnáři, 
přislíbili účast na  připravované říjnové konfe-
renci, které jsme se stali spoluorganizátory.     

A tak jsme se ve čtvrtek 22. října sešli ve vel-
ké přednáškové síni na Šrobárové ulici v Praze 
i  my obrnáři na  konferenci pod trojnázvem: 
Postpoliomyelitický syndrom. Přenosná dětská 
obrna. 55 let od  zavedení plošného očkování 
v ČR. Vyslechli jsme přednášky: 

 ▶ Proč je infekční poliomyelitida a  postpo- 
liomyelitický syndrom stále aktuální? – 
MUDr.  Kateřina Fabiánová, Oddělení epide-
miologie infekčních nemocí, CEM

MUDr. Langmeierová s MUDr. Fabiánovou



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

10

 ▶ Poliomyelitida – Současná epidemiologic-
ká situace – MUDr.  Jitka Částková, CSc., Od-
dělení epidemiologie infekčních nemocí, CEM

 ▶ Polio a  očkování v  ČR, měl odpřednášet 
Doc.  MUDr.  Dimitrij Slonim, CSc., emeritní 
přednosta odboru, Ústav sér a očkovacích lá-
tek, žel, ze zdravotních důvodů nemohl. Na-
hradila ho MUDr. Jitka Částková, CSc., Oddě-
lení epidemiologie infekčních nemocí, CEM

 ▶ Přenosná dětská obrna – Doc.  MUDr.  Va-
ništa, CSc., emeritní přednosta kliniky infekč-
ních nemocí IPVZ, rovněž se omluvil a nahra-
dil ho Doc. MUDr. Dušan Pícha, CSc., Infekční 
klinika 2. LF a NNB v Praze

 ▶ Rehabilitace a  pohybová terapie u  osob 
postižených poliem a  postpoliomyelitic-
kým syndromem – MUDr.  Lenka Smetano-
vá, primářka léčebny dospělých, Odborný 
léčebný ústav a Lázeňská léčebna dospělých 
Janské Lázně, s.p.

 ▶ Polio a  další očkování při cestách do  za-
hraničí – MUDr. Zdenka Manďáková, Oddě-
lení epidemiologie infekčních nemocí, CEM.

Po  těchto vysoce odborných přednáškách ná- 
sledovaly Polio kazuistiky. Nejdříve paní doktor-
ka prezentovala sesbírané případy životů obr-
nářů ve třech medailoncích a to Doc. RNDr. Vla-

dimíra Vondrejse, CSc. z  Prahy, Františka Fuxe 
z Brna a Károlya Felegyiho z Maďarska. Následo-
vala prezentace MUDr. Elišky Bébrové, přednesy 
JUDr. Jana Hutaře a MUDr Marty Langmeierové, 
CSc. z  Prahy. Zhlédli a  vyslechli jsme ze zázna-
mu rozhovor s Doc. MUDr. Jiřím Vaništou, CSc., 
emeritním přednostou kliniky infekčních nemo-
cí IPVZ. Svým životným příběhem „českosloven-
ské obrnářky“ přispěla i níže podepsaná. Jejich 
vystoupení si přečtěte v rubrice Obrazy obrnářů. 

Nutno podotknout, že obrnáři tvořili téměř 
polovinu účastníků konference. I  když tu od-
zněly pro nás většinou známé informace, věřím, 
že jsme aktivně podpořili myšlenku potřeby 
očkování proti přenosné dětské obrně. 

 ▶ Spot ČT z  Janských Lázní můžete zhlédnout 
na webových stránkách: 
ht t p: // w w w.ce ska te l e v ize .c z / i v y si l a n i / 
1097181328 - udalosti/2154110 0 010 0926/ 
obsah/425320-setkani-lidi-s-detskou-obrnou

 ▶ Materiály z  konference v  Praze a  videozáznam 
můžete zhlédnout na webových stránkách: 
http://www.szu.cz/tema/prevence/jednodenni- 
odborna-konference-postpoliomyeliticky- 
syndrom nebo na https://youtu.be/dUiwkFaQFtY

Mária Mruzková  

Snaha posouvat věci dál
Na konferenci jsme poslali pozvání zástupcům vedení slovenské Asociace polio a Maďarské 

polio nadaci. Maďarští obrnáři se z účasti omluvili a vyjádření předsedy slovenské asociace i s re-
akcí paní doktorky zveřejňujeme níže.

Vážená pani doktorka,
ako Vám už písala Marika Mruzková z českej Aso-
ciace polio, konferencie v Prahe, ktorú vo štvrtok 
tento týždeň organizujete a  ktorej témou je po-
liomyelitída, PPS a ich presahy do súčasnosti, sa 
nebudem môcť kvôli pracovným povinnostiam 
zúčastniť. Je mi to veľmi ľúto, pretože túto aktivi-
tu vnímam ako dosť prelomovú v  týchto stredo-
európskych končinách, kde sa na  polio pomaly 
už zabudlo a kde sa polio vníma ako niečo, čo tu 
bolo, a to už veľmi dávno a so súčasnosťou to už 
nemá nič spoločné. Prax – či už naša každodenná, 
teda nás všetkých, ktorí si svoje polioživoty žije-
me napriek všetkému ďalej a ktorí súčasne dúfa-
me, že máme ešte pred sebou niekoľko rokov (de-
saťročí?) aktívneho života, ale aj tých, ktorí dnes 
migrujú naprieč Európou – nás však presviedča, 

že poliomyelitída a  jej dôsledky vrátane PPS sú 
tu stále prítomné. V podobe existujúcich rizík no-
vých incidencií a s tým súvisiacich ohrození našej 
aktuálne relatívne bezpečnej epidemiologickej 
situácie, ale aj v  podobe následkov polio kombi-
novaných s  prirodzenými procesmi degenerácie 
v dôsledku starnutia. Konferenciu preto vnímam 
ako príležitosť na  otvorenie diskusie o  jednej 
i  druhej strane tejto danajskej mince (z  ktorých 
však ani jedna nie je prívetivá), ale aj ako príle-
žitosť na  prijatie konkrétnych krokov a  opatrení 
v oboch spomenutých oblastiach. 

Z materiálov, ktoré som Vám prostredníctvom 
Mariky poslal, vyplýva, že problematike polio, 
PPS, resp. s polio súvisiacim ohrozeniam sa venu-
je v zahraničí pomerne veľká pozornosť, svedčia 
o  tom konferencie, ktoré k  tejto téme zorganizo-
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vala Európska únia polio (European Polio Union, 
EPU) v r. 2011 v Kodani a v r. 2014 v Amsterdame, 
ale aj tie, ktoré sa organizujú v  iných častiach 
sveta (dlhú tradíciu majú v  tom USA, prvá taká-
to konferencia sa však na  opačnej strane sveta 
uskutoční v  septembri 2016 v  Sydney v  Austrálii). 
Na tej druhej európskej konferencii sa mi podarilo 
byť a  napriek tomu, že nemám silu, ani kompe-
tenciu preniesť to more informácií a  poznatkov 
do domáceho prostredia, bola to pre mňa veľmi 
cenná skúsenosť. 

V  tom TV šote spomínate, že v  Čechách 
a  na  Morave dnes podľa odhadu žije asi 5 tisíc 
ľudí, ktorí v detstve alebo ranej mladosti preko-
nali detskú obrnu (na Slovensku by sa ich počet 
podľa hrubého odhadu mohol pohybovať oko-
lo 1500-1700 ľudí) – to je viac ako dosť na  to, 
aby sa kvalite ich života venovala primeraná 
medicínska, sociálna či ďalšia odborná pomoc 
a  starostlivosť. Veľmi si prajem, aby sa vám to 
podarilo naštartovať a  nadviazať na  to, čo sa 
pre obrnárov v Československu urobilo desiatky 
rokov dozadu a v Čechách a na Morave snáď až 
do nedávnej súčasnosti. 

Tie prezentácie z  Kodane a  Amsterdamu sú 
veľmi zaujímavé a  bol by som nesmierne rád, 
keby boli inšpiratívne aj pre odborníkov tu u  nás 
doma – vy v  ČR ste už trochu týmto smerom vy-
kročili, na  Slovensku je okolo toho stále hlboké 
ticho, verím však, že časom precitneme a  stane 
sa to predmetom aktívneho záujmu odborníkov 
aj tu. Najbližšia európska konferencia zasvätená 
poliomyelitíde, postpoliomyelitickému syndrómu 
a súvisiacim témam sa bude konať niekedy v lete 
alebo na jeseň 2017 v Štokholme – na tej poslednej 
som bol z Čiech, Moravy a Slovenska sám, aj to len 
ako „polio survivor“, nie ako odborník v niektorej 
z mnohých medicínskych oblastí, ktoré sa o polio-
myelitikov dnes starajú. Verím, že na tej ďalšej kon-
ferencii už zástupca z  ČR chýbať nebude, a  to aj 
preto, lebo s liečením polio máte v ČR veľmi boha-
té skúsenosti a excelentné výsledky (i  ja sám som 
toho žiarivým príkladom – nebyť opakovaných 
pobytov v Janských Lázních a vo Velkých Losinách 
50 a viac rokov dozadu, tak už najskôr ani nie som), 
nie som si však istý, či Európa a svet o tom vie. Som 
presvedčený, že o tieto skúsenosti sa treba podeliť, 
s dôsledkami polio sa budú krajiny sveta vysporia-
davať ešte celé desiatky rokov a stále bude komu 
túto skúsenosť odovzdávať. 

Vážená pani doktorka, ospravedlňujem sa Vám 
za tento trochu obšírnejší a snáď aj trochu osobný 
mail, verím však, že ho prijmete ako úprimnú vý-
poveď človeka, ktorý má snahu aspoň trochu veci 
posunúť ďalej. Tá vaša konferencia do  tohto kon-
textu zapadá veľmi presne, držím Vám palce, aby 
sa vydarila a  splnila nielen vaše očakávania, ale 
aj očakávania celej odbornej a  laickej verejnosti, 
kam vlastne patríme aj my obrnári.

S úctou, 
PhDr. Štefan Grajcár
predseda Asociácie polio v SR

Pani doktorka Fabiánová odpovedala obra-
tom, poďakovala i za poslané materiály, které 
som jej k tejto našej téme poslal: „…Když jsem 
si prohlížela programy jednotlivých zahraničních 
konferencí, uvědomila jsem si, jak malá pozor-
nost se u  nás této problematice věnuje. Myslím, 
že materiálu je v  současné době na  nejméně tři 
konferenční dny. Stále přemýšlím, co dále udělat, 
aby vše nezapadlo.“ 

Našu krátku, no intenzívnu korešpondenciu 
som potom ešte deň pred konferenciou ukončil 
nasledovne: „…Teším sa najmä z toho, že som vo 
Vás našiel spojenca, človeka, ktorý bude mať záu-
jem a snahu posúvať veci ďalej. Ak budem vedieť 
a môcť, rád k tomu nejako prispejem a na budúcu 
užšiu spoluprácu sa naozaj teším. Napadá mi, že 
by sme, napríklad v  horizonte najbližších dvoch 
rokov, mohli skúsiť zorganizovať nejaké medziná-
rodné odborné podujatie, možno by sa na to dala 
získať podpora z Vyšegrádskeho fondu, mohlo by 
to byť za účasti medicínskych odborníkov z krajín 
V4, ale aj samotných obrnárov, mohlo by to byť 
spojené s  výstavou protetických pomôcok a  tak. 
Vedel by som v tomto smere osloviť náš Ústav ve-
rejného zdravotníctva, máme tam svojho spojen-
ca, ktorý by nám vedel pomôcť a poradiť, s Maďar-
mi by sme sa vedeli tiež dohodnúť a o Poliakoch 
tiež nemám pochybnosti… No, je to dosť nezrelý 
nápad, ale napadlo mi to už dávnejšie, presnejšie 
vlani v  Amsterdame, kde bola podobná zostava 
účastníkov a  bolo to inšpiratívne a  obohacujúce 
pre všetkých zúčastněných…“ 

Na záver sa mi ešte žiada povedať, že by to 
bola paráda, keby sa krajina, ktorej sa ako prvej 
na  svete podarilo vďaka plošnému očkovacie-
mu programu eradikovať detskú obrnu, prihlá-
sila k  tomuto dedičstvu a  začala sa pravidel-
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nejšie venovať tým, ktorí detskú obrnu reálne 
prekonali a ktorí dnes okrem bežných prejavov 
starnutia čelia aj následkom detskej obrny. Že 

to častokrát nie je med lízať, vedeli by sme roz-
právať všetci… 

Štefan Grajcár

Najednou nejsou…
Další významný obrnář zemřel 3. září 2015 v Domově seniorů Slunečnice v Praze 8 a to pan Zde-

něk Liska ve věku 87 let. Byl dlouholetým redaktorem časopisu Letecký modelář. Čest jeho památce.

S prvním výročím smutní i kapela
Šéfkapelník Karel Novotný nám napsal: V  obrnářské kapele Polio Music postrádáme dobrého  

muzikanta, klávesistu Zdeňka Kobese, kde po jeho odchodu zůstala velká mezera. Chybí nám…
Ke vzpomínce Karla se připojujeme ještě jednou všichni, protože jsme se Zdeňkem zažili při 

jeho vystoupeních krásnou náladu a to i před dávnými a dávnými lety.

Vzpomínáme
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili:
Václav Balcar z Prahy 5 (92 let)
Věra Jánská z Moravské Nové Vsi (79 let)
Markéta Kainarová z Kyjova (86 let)
Hubert Klug z Ostrova nad Ohří (76 let)
Jitka Kočová z Prahy (73 let)
Zdena Kučerová z Protivína (80 let)
Zdeněk Liska z Prahy (87 let)
Eduard Švehla z Prahy 5 (67 let)
Helena Vicherová z Prahy (72 let)
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Vyměnili jste si už průkaz OZP? 
Vstupem do  nového roku skončí platnost 

průkazů osob se zdravotním postižením (TP, 
ZTP, ZTP/P). Protože asi třetina jejich držite-
lů si průkazy dosud nevyměnila, Úřad práce 
vyzval svým dopisem k  výměně průkazů více 
než 191 000 držitelů průkazů, ale na výzvu jich 
reagovalo jen několik desítek tisíc. Navíc Úřad 
práce nemá kompletní databázi držitelů průka-
zů OZP, a proto je asi ještě 60 000 lidí, kteří mají 
platný průkaz OZP a nebyli vyzváni k výměně 
průkazů. Nový průkaz OZP má podobu plasto-
vé kartičky obdobně jako občanský nebo řidič-
ský průkaz. Je odolný proti poškození a  chrá-
něný vůči jeho padělání. Nahrazuje všechny 
dosavadní průkazy OZP. 

Předseda NRZP ČR Václav Krása vyzývá 
všechny, kteří dosud nepožádali na Úřadu prá-

ce o výměnu průkazů, aby tak učinili ve vlast-
ním zájmu co nejdříve! „Pokud nepožádáte 
o výměnu průkazů OZP do 31. 12. 2015, nebude 
váš průkaz od 1. 1. 2016 platný, byť by na něm 
byla uvedena platnost delší. To znamená, že 
všichni ti, kteří nepožádají o výměnu průkazů 
do  31. 12. 2015, budou muset po  novém roce 
požádat o jeho nové vydání, to znamená i s tím, 
že bude provedeno nové posudkové řízení 
v této věci,“ upozorňuje Václav Krása. „Praktic-
ky to bude znamenat, že od  1. ledna 2016 by 
Vám již neplatil Evropský parkovací průkaz, 
nebyl by nárok na slevu v dopravě a nebyl by 
nárok na  další kompenzace. Proto je důležité 
si výměnu průkazu OZP ohlídat a  přijít včas!“ 
dodává předseda Krása. Všechny tyto doklady 
jsou platné už jen do 31. 12. 2015.

Jak nepřijít o příspěvek na mobilitu 
Podle zákona č. 329/2011 Sb., o poskytová-

ní dávek osobám se zdravotním postižením, 
končí platnost rozhodnutí o přiznání příspěvku 
na mobilitu těm příjemcům, kterým byl přiznán 
příspěvek na  mobilitu v  letech 2012 až 2013. 
Jedná se o většinu příjemců příspěvku na mo-
bilitu (asi 168  000 osob). Tito uvedení klien- 
ti si musí po  1. 1. 2016 podat novou žádost 
o příspěvek na mobilitu.

S podáním žádosti to však není jednoduché. 
Správný postup doporučuje po jednání na ge-
nerálním ředitelství Úřadu práce ČR předseda 
NRZP ČR Václav Krása: 

O končícím nároku na příspěvek na mobilitu 
budou dotčení klienti informování Úřadem prá-
ce formou dopisu zaslaného obyčejnou poštou. 
Součástí dopisu bude i  formulář žádosti o  pří-
spěvek na mobilitu. Tento dopis by měl být ro-
zeslán na přelomu měsíců listopad a prosinec. 

Zásadní věc – žádost je nutné podat až 
po 1. 1. 2016 a nejpozději do 31. 1. 2016, jinak 
nevznikne nárok na příspěvek hned od led-
na 2016. Podávat žádost dříve než v lednu 2016 
nemá smysl. Úřad práce by takovou žádost mu-
sel zamítnout, jelikož v  prosinci těmto lidem 
ještě trvá již dříve přiznaný nárok na příspěvek 

na  mobilitu. Pokud požádáte až po  31.  1.  2016 
nebude moci být příspěvek vyplacen za měsíc 
leden 2016. Správní řízení o přiznání příspěvku 
na mobilitu bude v tzv. zkrácené verzi. Lze totiž 
předpokládat, že většina žadatelů o  příspěvek 
na  mobilitu bude mít platný průkaz ZTP nebo 
ZTP/P a tudíž splňují podmínku pro přiznání pří-
spěvku na mobilitu. 

Zvláštní skupinu příjemců příspěvku na mo-
bilitu, tvoří lidé, kteří si podali žádost o příspě-
vek ještě do konce roku 2013 podle legislativy 
účinné do  31. 12. 2013, avšak o  této žádosti 
bylo rozhodnuto až po 1. 1. 2014. Tito lidé ne-
musí o příspěvek na mobilitu opětovně žá-
dat, protože Úřad práce je povinen zahájit 
správní řízení o přiznání příspěvku na mo-
bilitu z moci úřední. Jedná se asi o 3 000 klien- 
tů. Tito lidé obdrží od  Úřadu práce v  prosin-
ci 2015 oznámení o  zahájení správního řízení 
o přiznání příspěvku na mobilitu.

V případě, že tito klienti mají nárok na prů-
kaz ZTP nebo ZTP/P, bude jim příspěvek na mo-
bilitu přiznán bez zbytečných odkladů. Pokud 
tito lidé, kteří dosud mají přiznán příspěvek 
na  mobilitu a  nemají dosud vystaven průkaz 
ZTP nebo ZTP/P budou si o něj muset požádat.“

Shrnuto:
1. Kdo má platný průkaz OZP do 31. 12. 2015 a déle, je nezbytné dostavit se na Úřad práce 

k výměně průkazu a to nejpozději do 31. 12. 2015, jinak průkazy nebudou platné.
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2. Všichni držitelé průkazu ZTP a ZTP/P si musí v období od 1. ledna 2016 až do 31. ledna 2016 
požádat o příspěvek na mobilitu, pokud se na ně nevztahuje úprava platná po 1. 1. 2014, 
jinak na něj nebudou mít nárok.

Změna posudkového výroku při posuzování míry invalidity
Od 19. října 2015 dochází ke změně posud-

kového výroku při posuzování míry invalidity, 
a to především u III. stupně invalidního důcho-
du. Předseda NRZP ČR Václav Krása objasňuje, 
proč k tomu došlo a co z toho vyplývá.

„Po dlouhých dohadech jsme došli ke sho-
dě, společně s  MPSV ČR, že se změní výrok, 
uváděný na  rozhodnutí o  stupni invalidity. 
Dosavadní výrok zní v tom smyslu, že pracov-
ník není schopen pracovat, a to ani za mimo-
řádných podmínek, protože jeho míra pokles-
la o  70 % – to je u  III. stupňů ID. Podobně je 
to uváděno i  u  jiných rozhodnutí ve  věci ID, 
kdy posudkový lékař ve svém stanovisku říká, 
že osoba není schopna pracovní či výděleč-
né činnosti, ani za  mimořádných podmínek. 
Tyto výroky napříště posudkoví lékaři budou 
v rozhodnutích psát jinak, a to tak, že se pou-
ze stanoví procentní míra poklesu pracovních 
schopnosti bez toho, aniž by bylo komento-

váno, v  jakém rozsahu může daný příjemce  
ID pracovat.“ 

Proč k  tomu došlo? „Tím by měla být od-
bourána psychologická hranice, která působí 
tak, že příjemci ID se bojí přijímat jakoukoliv 
práci a i ÚP k nim přistupují s náhledem, že tito 
lidé vlastně pracovat nemohou,“ vysvětluje 
Václav Krása.

„Samozřejmě, že je lepší provést zákonnou 
úpravu, která by měla stanovit znění výroku při 
posuzování míry invalidity. Zákonná úprava je 
v této věci však poměrně složitý proces, takže 
došlo k dohodě, že prozatím tato věc bude sta-
novena metodickým pokynem ředitelem od-
boru posudkové služby ČSSZ. Toto ustanovení 
by mělo platit prakticky od 19. října 2015. V po-
čítačové síti ČSSZ byl výrok „nemůže pracovat 
ani za  mimořádných podmínek“ zablokován, 
tudíž by se neměl vůbec objevit.“ 

www.helpnet.cz

Zvýšení minimální mzdy u OZP 
Vláda na svém jednání 20. srpna 2015 svým 

usnesením č. 647 rozhodla o  zvýšení minimál-
ní mzdy. Standardní minimální mzda bude 
od 1. 1. 2016 činit 9 900 Kč. Současně došlo také, 
a to na základě jednání NRZP ČR s představiteli 
státu, zaměstnavatelů a odborů, k navýšení mi-
nimální mzdy u příjemců invalidních důchodů. 
Minimální mzda u příjemců ID bude od 1. 1. 2016 
činit 9 300 Kč, to znamená, že minimální mzda se 
u této skupiny zaměstnanců zvyšuje o 1 300 Kč. 
Je to dobrý základ k tomu, aby od 1. ledna 2017 
došlo k  vyrovnání standardní minimální mzdy 
a minimální mzdy u příjemců invalidních důcho-

dů. Vláda tak plní svůj závazek, který je schválen 
v Národním plánu podpory vyrovnávání příleži-
tostí na období 2015–2020. 

Současně by mělo dojít k navýšení příspěvku 
zaměstnavatelům, kteří zaměstnávají více než 
50% pracovníků se zdravotním postižením. Tu-
díž by zvýšení minimální mzdy nemělo mít do-
pad na zaměstnanost OZP. Navýšení příspěvku 
pro zaměstnavatele, kteří zaměstnávají více než 
50 % OZP, bude ještě předmětem jednání. Úro-
veň příspěvku ještě nebyla stanovena. 

Václav Krása, předseda NRZP ČR

O krok blíž svobodě pohybu 
Eurokomisařka Thyssenová ohlásila zavedení evropského průkazu pro mobilitu 

Během akce s  názvem „Budování bezbarié- 
rové Evropy: evropský průkaz pro osoby se 
zdravotním postižením“, pořádané europoslan-
cem Markem Plurou v  Evropském parlamentu 
30. června, eurokomisařka Thyssenová veřejně 
oznámila, že v  létě bude vyhlášena výzva pro 
členské země EU k  předkládání projektů k  vy-

tvoření systému pro evropský průkaz pro mo-
bilitu. European Disability Forum (EDF) tento 
krok vedoucí k  zavedení evropského průkazu 
pro mobilitu vítá. Je to projekt, o který usiluje-
me již dlouho, společně s Evropským zákonem 
o přístupnosti, na nějž hnutí osob se zdravotním 
postižením dosud čeká.



Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

15

Proč je průkaz pro mobilitu potřeba?
Průkaz usnadní cestování osob se zdravot-

ním postižením do  jiných členských zemí EU 
a umožní jim dostat tytéž výhody a slevy v ob-
lasti kultury, volného času, sportu a dopravy 
za stejných podmínek, jaké mají osoby se zdra-
votním postižením příslušné země. Bude mít 
jednotný design a bude založen na vzájemném 
uznávání stávajících průkazů, podobně jako 
u  evropského parkovacího průkazu („modrý 
znak“). Za vydávání průkazu budou zodpověd-
né členské státy EU.

Eurokomisařka Thyssenová uvedla, že člen-
ským státům bude k dispozici 1,5 miliónu euro 
na  zavedení průkazu pro mobilitu na  začátku 

roku 2016. Komisařka zdůraznila, že svoboda 
pohybu je základním právem, jehož by měl mít 
možnost užívat každý, a vyjádřila svou naději, že 
průkaz bude milníkem na cestě k tomuto cíli.
Je čas pro zákon o přístupnosti!

Ačkoli EDF průkaz pro mobilitu vítá, upozor-
ňuje zároveň, že Evropský zákon o  přístup-
nosti je jedním z  nejdůležitějších témat, která 
by se měla společně s  průkazem řešit. Průkaz 
pro mobilitu může mít skutečný význam pouze 
tehdy, když bude v první řadě přístupné zboží 
a  služby pro osoby se zdravotním postiže-
ním v EU, a my proto vyzýváme k urychlenému 
zveřejnění návrhu!

www.helpnet.cz

Postup při vykonávání sociálního šetření
NRZP ČR na  svých stránkách zveřejnila in-

strukce MPSV týkající se postupu při vykonává-
ní sociálního šetření v  rámci řízení o příspěvku 
na  péči a  v  rámci  řízení o  poskytování dávek 
osobám se zdravotním postižením.

Instrukce č. 5/2015 MPSV ČR upravuje způ-
sob a  průběh sociálního šetření u  osoby, která 
žádá o příspěvek na péči či změnu výše již po-
bíraného příspěvku. Instrukce obsahuje způsob 
sociálního šetření včetně obsahu písemného 
záznamu ze sociálního šetření, který je předá-
ván Okresním správám sociálního zabezpečení, 
jako jeden z podkladů pro posouzení závislosti 
a jejího stupně.

Instrukcí se řídí postup při vykonávání sociál- 
ního šetření v  rámci řízení o příspěvku na péči 

podle zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních služ-
bách ve  znění pozdějších předpisů. Instrukce 
platí od 1. 8. 2015. 

Celé znění najdete na: http://www.nrzp.cz/
images/PDF/Instrukce_c_5_2015.pdf

Instrukce č. 6/2015 upravuje postup při 
vykonávání sociálního šetření v  rámci zákona 
č. 329/2011 Sb. o  poskytování dávek osobám 
se zdravotním postižením. Instrukce upravuje 
postup při vykonávání sociálního šetření, a  to 
především v souvislosti s žádostmi o příspěvek 
na  zvláštní kompenzační pomůcku a  průkaz 
osoby se zdravotním postižením. 

Celé znění najdete na: http://www.nrzp.cz/
images/PDF/Instrukce_c_6_2015.pdf

www.helpnet.cz

Valorizace příspěvku na péči je nezbytná
Příspěvek na péči slouží k zajištění péče o oso-

by, které bez pomoci jiných nejsou schopny 
zvládnout základní denní životní aktivity. Dospělí 
dostávají podle své závislosti na pomoci měsíčně 
800, 4000, 8000 a 12 000 korun a děti 3000, 6000, 
9000 a 12 000 korun. Národní rada osob se zdra-
votním postižením v uplynulých týdnech inten-
zivně jednala o zvýšení příspěvku na péči na zá-
kladě návrhu ministryně práce a  sociálních věcí 
Michaely Marksové. Ta navrhuje zvýšit příspěvek 
na péči o deset procent ve všech stupních již od  
1. 7.  2016. Rada zdůrazňuje, že se příspěvek od svého 
zavedení v roce 2007 nevalorizoval. „Cena sociál- 
ních služeb se za tu dobu přitom zvýšila o 53 pro- 
cent, inflace o  17 procent. Mzdy a  důchody se 

zvedly o 24 procent. Jen u lidí závislých na pomo-
ci nedošlo k  žádnému navýšení. Vláda nemůže 
neustále diskriminovat ty, kteří se nemohou brá-
nit,“ řekl předseda NRZP Václav Krása.
NRZP ČR šla do jednání s tím, že požaduje:

 ▶ urychlené projednání návrhu novely zákona 
o sociálních službách, který obsahuje zvýše-
ní příspěvku na péči

 ▶ vnitřní úpravu návrhu státního rozpočtu  
na rok 2016 tak, aby v kapitole MPSV ČR u po-
ložky příspěvek na  péči byly zvýšeny pro-
středky na valorizaci příspěvku na péči

 ▶ definitivní rozhodnutí o  výši valorizace pří- 
spěvku na péči, přičemž NRZP ČR trvá na jeho  
zvýšení o 10 % od 1. 7. 2016
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 ▶ veřejnou deklaraci o  dohodnutém postupu 
ve valorizaci příspěvku na péči.

Na jednání 24. 10. 2015 s představiteli vládní koa-
lice především ministr Andrej Babiš trval na tom, 
že nelze zvýšit příspěvek na  péči o  10 % od   
1. 7. 2016. Souhlasil pouze s  variantou zvýšení 
příspěvku na péči ve dvou etapách, a to o 5 % od  
1.  7. 2016 a o 5 % od 1. 1. 2017. „NRZP ČR nesou-
hlasí s  rozdělením valorizace příspěvku na  péči 

do dvou etap. Náš požadavek je nadále zvýšení 
příspěvku na péči o 10 % od 1. 7. 2016. K tomuto 
našemu postoji jsme uvedli řadu důvodů. Dále 
jsme uvedli, že využijeme všech legálních mož-
ností k tomu, abychom prosadili naše stanovisko, 
a to v průběhu projednávání zákona o příspěvku 
na péči v Poslanecké sněmovně, což bude v  jar-
ních měsících příštího roku.“

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

Slovník sociálního zabezpečení
Publikaci, která vychází 

historicky poprvé, vyda-
lo MPSV společně s  ČSSZ 
a  Výzkumným ústavem 
práce a sociálních věcí.

Slovník je vydáván u  příležitosti 25. výročí 
od vzniku ČSSZ a 90 let od vzniku prvního mo-
derního zákona o sociálním pojištění na našem 
území. Jeho cílem je vysvětlit nejdůležitější poj-
my z důchodového a nemocenského pojištění, 
sociálních dávek, zaměstnanosti, sociálních slu-
žeb a mnoha dalších oblastí sociální sféry.

„Slovník je zpracován tak, aby ve  srozumi-
telné formě zejména široké veřejnosti přiblížil 
pojmy, které mohou být někdy složité na  po-
chopení. Šlo nám hlavně o  to, aby se čtenář 
v problematice rychle zorientoval, a také aby se 
dozvěděl, kde může najít podrobnější informa-

ce,“ uvedla ministryně práce a  sociálních věcí 
Michaela Marksová.

Slovník není určen jen laické veřejnosti, po-
slouží určitě i mnohým odborníkům. Nicméně ne- 
nahrazuje platnou právní legislativu, přesné in- 
formace jsou v příslušných právních předpisech.

Tištěná verze slovníku bude k  dispozici ve   
vestibulu budovy MPSV, na  krajských pracovi-
štích Úřadu práce ČR, v  klientských centrech 
ČSSZ a okresních správ sociálního zabezpečení 
(OSSZ). Chystá se i verze elektronická, u níž bu-
dou hesla průběžně aktualizována. V  nejbližší 
době elektronický slovník najdete na  webu 
MPSV i ČSSZ. 
Tištěný náhled najdete na:  
http://www.mpsv.cz/files/clanky/22771/
Slovnik_MPSV_nahled.pdf

Petr Habáň, tiskový mluvčí MPSV

Úhrady kompenzačních pomůcek ve světle radikálního 
návrhu novely zákona o veřejném zdravotním pojištění

Tento plánovaný koncept nového způsobu 
úhrady zdravotnických prostředků (dále jen 
ZP) byl představen už cca před 5 lety. Vznikl 
s  předem deklarovaným cílem tzv. „zreálnit“ 
značně vysoké ceny ZP v ČR, kvůli kterým mají 
handicapovaní u nás výrazné problémy s jejich 
předpisem a úhradou z veřejného zdravotního 
pojištění. Současně jsou často nuceni doplá-
cet na  jejich pořízení značně vysoké částky 
ze svých prostředků. Tato novela byla už tedy 
po  nějaký čas všeobecně očekávána. Pouze 
nebylo předem jasné, kdy přesně přijde a  jak 
bude její návrh vypadat. 

Tento důležitý návrh novely dorazil upro-
střed prázdnin. NRZP ČR tento návrh obra-
tem rozeslala mezi své členské organizace se 
zdůrazněním, že jde o  velmi důležitý až pře-

lomový materiál, dotýkající se velmi zásadním 
způsobem všech pacientů v ČR a handicapo-
vaných osob především. Výčet všech nedo-
statků navrhované novely zákona je velmi 
rozsáhlý a  některé problémy jsou takového 
charakteru, že dokonce výrazně ohrožují zdra-
ví i  život pacientů. NRZP ČR proto již podala 
řádným způsobem na  MZ ČR dlouhý výčet 
svých připomínek, z  nichž většinu považuje 
za zcela zásadní.

NRZP ČR hodlá i nadále o návrhu novely zá-
kona s MZ ČR jednat. Její hlavní snahou je od-
stranit všechny závažné nedostatky v  novele 
zatím obsažené, z nichž některé přímo porušují 
základní právo občanů ČR, a to především prá-
vo na bezplatné zdravotnické služby.

MOSTY 4/2015
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Dnešní Obrazy obrnářů budou malinko jiné. V rámci konference SZÚ o polio odezněly 
jednotlivé příběhy postižených poliomyelitidou. Na konferenci stanovily pádný argument 
na to, nedopustit další možné postižení v rámci současné populace.

Pro nás, obrnáře, vyvolávají ale tyto příběhy řadu vlastních vzpomínek, a proto jsme 
se rozhodli podělit se s nimi. V kuloárech konference odzněl i nápad, vyzvat i ostatní, aby 
nám napsali, jaký byl a je jejich život s obrnou. Nemusí to být jenom vážné věci, přivítáme 
i humorné vzpomínky, které nám život přinesl. Neváhejte a pište.

redakce

Doc. Jiří Vaništa, CSc. – rozhovor pro ČT, Janské Lázně    
Kdy jste onemocněl poliomyelitidou a kolik 
vám tehdy bylo?

Onemocněl jsem v sedmi letech v roce 1942. 
Onemocněl jsem na  Slovensku, kde jsme byli 
na  dovolené u  příbuzných. Tam jsem dostal 
vysoké horečky, byl jsem takovej schvácenej. 
Tamní lékaři si nevěděli více méně rady a posla-
li nás zpátky do Prahy domů, kde jsem byl ihned 
přijat na infekční oddělení na tehdejší Bulovku. 
Zde diagnostikovali dětskou obrnu, protože 
jsem znova přestal hýbat nohama, přestal jsem 
hýbat rukama a vlastně došlo k ochrnutí všech 
čtyř končetin včetně svalů břicha a zad.

Ležel jsem na  Bulovce osm neděl, pak mě 
přeložili do  doléčovacího ústavu v  tehdejší 
nemocnici v  Krči, kde jsem pobyl jeden rok. 

Stav se jen velmi zvolna zlepšoval, ruce se mi 
uzdravily, postavili mě na  nohy, ale ty zůstaly 
postižené. Naštěstí jsem se mohl s pomocí jed-
né hole vrátit do  školy, všechno jsem dohnal 
a pak jsem přešel na gymnázium a podařilo se 
mi vystudovat i lékařskou fakultu
Jaký obor jste vystudoval? Hrála v tom roli 
vaše nemoc?  

Hrálo to roli v tom, že samozřejmě jsem si byl 
vědom toho, že různé chirurgické obory jsou pro 
mě nevhodné, chtěl jsem se věnovat neurologii. 
Pracoval jsem taky chvíli jako medik tady v Jan-
ských Lázních, ale pak mě osud zavál na infekční 
oddělení nemocnice na Bulovce, kde se mi zalíbi-
lo, já jsem se zalíbil jim a tam jsem strávil vlastně 
celých čtyřicet let svého pracovního života.
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Nejhorší bylo, že potom v  padesátém roce 
života se ta hybnost stále zhoršovala, takže 
jsem chodil o dvou holích, o francouzských ho-
lích, pak už se ukázalo, že těžko mohu zvládat 
ty požadavky zaměstnání, takže jsem odešel 
do předčasného důchodu.

Více méně to dopadlo tak, že nyní žiju v bez-
bariérovém domě a  už prakticky téměř deset 
let se pohybuji pouze na vozíku.
Jak se díváte vy jako člověk, který to prožil, 
ale i jako lékař na téma očkování-neočková-
ní, za vás se přeci ještě neočkovalo?

Tehdy se samozřejmě neočkovalo, ale my-
slím si, že to, že to očkování bylo objeveno, 
že bylo zavedeno a u nás velice důkladně, tak 
se tady dětská obrna přestala vyskytovat. Ale 
myslím si, že to riziko zavlečení té nákazy nebo 
znovuobjevení tady stále je. Svědčí o tom i za-
hraniční zkušenosti, kde se čas od času v někte-
rých zemích objevuje znovu ten virus a even- 
tuelně i napadá neočkované jedince. Já se tedy 
přimlouvám za to, aby se očkovalo stále, dokud 
ta dětská obrna nebude skutečně vymýcena 
na celé zeměkouli.

Doc. Vladimír Vondrejs, CSc. – rozhovor Janské Lázně 

Onemocněl jsem v  osmi letech, těsně po   
skončení války v roce 1945. V první fázi jsem le-
žel na Bulovce, byl jsem v bezvědomí, měl jsem 
vysoké teploty a obrny postupovaly. Vypadalo 
to, že umřu. Jediné železné plíce byly obsazené. 
Léčil jsem se u prof. Procházky, ten prošel kata-
log bývalých pacientů a  našel paní se stejnou 
krevní skupinou jako je moje, dostal jsem trans-

fúze a horečky ustoupily. Pak následoval pobyt 
v  Krči, kde jsme byli v  přísné izolaci za  sklem, 
protože jsme byli ještě vysoce infekční.

Když už jsem nebyl infekční, ležel jsem 
v  Masarykových domovech u  prof.  Hněvkov-
ského, kde se čekalo na operaci. Byl jsem ležící, 
nepohyblivý, zkroucený. Operaci jsem nechtěl, 
brečel jsem a  přemlouval rodiče a  začal jsem 
chodit nejdříve za židlí a pak intenzivně reha-
bilitovat a cvičit.

Asi jsem to přeháněl – závodil jsem v plavá-
ní, jezdil na kajaku… Začal jsem znovu chodit 
a každý rok jsem pak jezdil na rehabilitace. Po-
stpoliosyndrom se objevil až v zaměstnání, ale 
diagnóza byla zatím neznámá, podklesávala mi 
kolena, začal jsem chodit postupně s  jednou, 
pak se dvěma holemi, berlemi a  v  současné 
době si vypomáhám vozíkem. 

Projevy PPS: vnímám silně úbytek pohybo-
vých schopností a  bolesti, hlavně bolesti be-
derní páteře, ramen.

František Fux – rozhovor Janské Lázně 
Narodil jsem se v  roce 1957 v  Uherském 

Hradišti. Obrnou jsem onemocněl mezi šestým 
a  sedmým měsícem, ochrnul jsem postupně 
na celém těle. Léčil jsem se v nemocnici v Ky-
jově, pak v  Janských Lázních, ve  Velkých Lo-
sinách, v  nemocnici v  Uherském Hradišti, až 
do devatenácti let.

Do roku 1992 jsem chodil o berlích, po auto-
nehodě se můj stav zhoršil a zůstal jsem upou-
tán na vozík. 

PPS pociťuji, ochabují mi svaly, i když cvičím 
a rehabilituji. Ale důležitá je psychika, jak moc 
si nemoc připouštím.

18
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Károly Felegyi – rozhovor Janské Lázně 

Narodil jsem se v roce 1957 v Maďarsku. One-
mocněl jsem ve  dvou letech v  roce 1959, kdy 
v Maďarsku probíhala poslední velká epidemie 

obrny. Očkován jsem nebyl; v Maďarsku bylo po-
vinné očkování zavedeno v roce 1960, až poté, 
co onemocněl syn ministra. Ochrnulo mi celé 
tělo, do čtyř let jsem se intenzivně léčil po ne-
mocnicích, z  toho měsíc v  „železných plicích“. 
Až do mých třinácti let jsem se každý rok léčil 
včetně rehabilitace a poté každý rok 2–3 měsíce  
rehabilitace. Poprvé v Čechách jsem byl v roce 
1965, do ČR jsem se dostal díky rodičům, kte-
ří napsali dopis nejvyšším představitelům ČR.  
Chodím o  berlích, svou nemoc neberu jako 
handicap, je potřeba to brát optimisticky. Obr-
na mi dala znalost češtiny; často tlumočím. PPS 
se zatím u mne neprojevil, ale musím se na to 
připravit, pokud to lze zpomalit, je to dobré!

MUDr. Eliška Bébrová – vystoupení na konferenci 
Můj život s poliomyelitidou, co mi darovala a nedarovala

Dětství
 ▶ Březen 1948, Teplice v Čechách, věk 2 roky.
 ▶ Jeden z  prvních případů paralytické formy 
s postižením všech končetin a svalstva trupu, 
bez potřeby respirační podpory.

 ▶ Horečnaté onemocnění proběhlo u  obou 
rodičů, maminka v  počátku druhého těho-
tenství.

 ▶ V místě postupný nárůst případů poliomyeli-
tidy i s úmrtími.

 ▶ U  mne v  úvodu diagnostické rozpaky, poz-
ději „gratulace“ mamince „naštěstí jen polio“ 
nikoliv bazilární meningitida.

 ▶ Osobně se nepamatuji na bolesti v průběhu 
akutní fáze, ani pobyt v nemocnici, ani boles-
tivou rehabilitaci.

Intenzivní domácí rehabilitace na základě pod-
kladů z Londýna, díky primáři infekčního oddě-
lení teplické nemocnice.

A konečně Janské Lázně
 ▶ Do Jánských Lázní poprvé v r. 1949, už ve sto-
je, i když s chůzí hlemýždího tempa s oporou 
za kočárkem.

 ▶ Opakované dlouhodobé pobyty s intenzivní 
rehabilitací, velké osobní nasazení odborné-
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ho personálu, vlídný, ale přísný a  důsledný 
režim. Cílem docílit při léčebné kůře nezměr-
nou vůli, optimismus a vytrvalost. 

 ▶ Vodoléčba (metodou Warm Springs převza-
tou z USA, ze stejnojmenných lázní s obdob-
ným složením pramenů, pověstných léčbou 
Theodora Delano Rooswelta, prezidenta USA).

 ▶ Fyzioterapie – dle sestry Kenny USA a sestry 
Curtis Australie, jejich osobní návštěvy a kur-
zy v  Krči a  v  Janských Lázních, 1. publikace 

v českém jazyce v r. 1952 Léčení dětské obrny 
systémem sestry Kenny.

 ▶ Horké zábaly, polohování, vytahování, pre-
vence kontraktur, nácvik chůze.

V kolektivu dětí je síla, vzájemné vypomáhání, 
návštěvy rodičů nebyly nebo byly velmi spora-
dické, popřípadě jen drobné radosti z domova 
v podobě korespondence a balíčků.

Občasný stesk potlačen organizovanými 
lumpárnami, ale i  hudbou, hraním divadel, 
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písničkami, kinem, kamarádstvím. Školní vý-
uka, jen to, co se stihlo mezi procedurami. 
Po návratu domů bylo vždy hodně co dohánět.  
Od r. 1949 jsem žila s  rodiči a bratrem v Plzni. 
Zásluhou maminky vždy mezi zdravými dětmi 
venku, ve školce i ve škole. Ještě do první třídy 
na kočárku, ale postupně zlepšení chůze. 

Nešlo sice za dětmi běhat, ale účast na všech 
akcích, i když někdy s velkou vynaloženou fy-
zickou námahou a se zaťatými zuby mi přiná-
šely vnitřní radost, obdiv zdravých kamarádů, 
spolužáků, pochvala od kantorů další motivaci. 

Když to nejde pěšky, jde to na  kole, můžu 
přeplavat rybník, kozu v  tělocvičně nepřesko-
čím, na  bradlech jsem suverén, protože mám 
ruce z kanadských holí jako Frištenský. Košíko-
vou a házenou nemůžu, tak začnu jezdit kajak. 
Dospívání

Jenže ouva, v patnácti letech taneční, čaje, 
boty na  jehlách a  já mám každou nohu jinou 
a jiné boty než kecky neuznávám. Sukně a šaty 
v  tomhle věku ani omylem. A  zdraví kluci se 
mnou chodit nebudou.

Přechodné období sice mladické neroz-
vážnosti, ale tím silnější vazba na  navazování 
kamarádství v Janských, zážitky z prvních, dru-
hých a dalších lásek. Fyzická kondice na úžas-
ném vzestupu, chůze už jen s jednou holí.

Výšlapy po  Krkonoších, po  restauracích 
s partou a kytarou z dohledu rodičů, atd., pro-
stě báječný život každé léto. Návraty domů, 
povinnosti, maturita na střední škole, přihláška 
na  lékařskou fakultu. Chci do  Prahy… všichni 
správní polioboys a poliogirls žijí v Praze. 

VŠ a dál
 ▶ Nový život, nové ideály i trampoty, doprava, 
koleje daleko, přestupování, rychlé přesuny 
mezi ústavy lékařské fakulty, bariérové po-
sluchárny, tlusté těžké knihy, stání na pitev-
nách, galoše na pitevnách i na sálech. Ale ne-
spočet nových přátel, samá psina na  koleji, 
ve škole, popiteváky, polebáky, po nich hurá 
do „Uteru“.

 ▶ Prázdniny jen do  Janských Lázní, kondice 
nejlepší v životě. Nic nebolí, pocit, že zvlád-
nu vše.

 ▶ V  šestém ročníku lékařské fakulty svatba, 
manžel po polio s kvadruparézou, postižení 
především horních končetin. První potomek 

syn, narozen dva měsíce před promocí. Do-
studováno v  termínu, jeden rok doma, ná-
stup na patologii FN Motol. Atestace, druhý 
potomek dcera v r. 1976. 

Život jde dál
 ▶ Běžný rodinný život, nezbytný řidičák, za-
městnání od začátku na plný pracovní úvazek, 
péče o děti, o domácnost, pracující babičky.

 ▶ Dovolené s malými i odrostlými dětmi, lázně 
ne už každý rok, pauzy dvou až tříleté do ur-
čitého věku dětí.

 ▶ Sporadické rehabilitace ambulantní, postup-
ně návrat ke dvěma holím.

 ▶ Prvně významnější zdravotní problémy v tři-
ceti pěti letech. Bolesti ve  svalech horních 
končetin, páteře, unavitelnost, zvýšené náro-
ky na delší odpočinek, četnější pády i zranění. 

 ▶ Změna odbornosti na lékařskou mikrobiolo-
gii, potřeba více sedavého zaměstnání.   

 ▶ Návrat ke každoročnímu pobytu v Janských 
Lázních. Pět až šest týdnů, udržování s efek-
tem, zachování pracovního potenciálu.

 ▶ Rehabilitace spíše relaxační, vodoléčba, kon-
diční cvičení s ohledem na aktuální možnos-
ti, kratší procházky, významný psychologic-
ký dopad.

 ▶ Kvalitní odborný i osobní život. Dobrovolné 
aktivity v rámci Asociace. 

 ▶ Nové pohledy na  postpoliomyelitický syn-
drom, aktivní účast při jednáních o  nezbyt-
ném zachování lázeňské péče pro poliomye- 
litiky a to v zařízeních, která mají odbornou 
tradici. Nové přístupy, zkracování pobytů, 
pobyt v  jiných lázeňských zařízeních, která 
nemají tradici, vede k nezájmu a skepsi obr-
nářů, dnes už seniorů, k odmítání rehabilita-
ce, ke ztrátě kontaktů a předčasné ztrátě so-
běstačnosti a odkazu na sociální výpomoc.   

Na závěr odpověď
Co mi vzala poliomyelitida?  

To už dnes nestojí za řeč.
Co mi dala poliomyelitida? 

 ▶ optimismus a vytrvalost 
 ▶ hezký soukromý život, práci, která mě baví, 
obrovské množství přátel a  poznání jejich 
osudů

 ▶ poznání mnoha obětavých lékařů, rehabili-
tačních pracovníků a dalších, na které vzpo-
mínáme s vděčností a úctou. 



Mgr. Mária Mruzková – vystoupení na konferenci

Můj příběh je podobný těm několika tisícům 
postižených poliomyelitidou. A věřte, určitě by-
chom byli rádi, kdybychom byli včas očkování 
a žili nehendikepovaní, jako ostatní zdravé děti. 

Narodila jsem se v  roce 1955 v  Trenčíně 
na Slovensku, kde jsem žila až do roku 1999.      

V  jedenácti měsících jsem onemocněla. 
Měla jsem vysoké horečky, dětská doktorka 
mávla rukou, že mi rostou zoubky. Ale já ne-
hybně ležela, a až neuroložka diagnostikovala 
poliomyelitis anterior acuta. Rodiče byli zděše-
ní, proč právě já, vždyť jsem se jen tak blýska-
la čistotou, neexistuje, aby mě napadl nějaký 
poliovirus. Následovaly dlouhodobé pobyty 
mimo domov v Bratislavě, nejdříve ve FN na Pa-
trónce, později v Dětském rehabilitačním ústa-
vu na Lamačské cestě. Zde maminku naučili dá-
vat mi teplé zábaly a cvičit se mnou. Ona toto 
trpělivě a  pečlivě prováděla, když jsem byla 
doma. Nakonec z postižení celého těla zůstaly 
následky na  dolních končetinách a  PHK. V  re-
habilitačním ústavu mi dolní končetiny často 
fixovali do  sádry, později jsem nosila kovové 
podpůrné aparáty – na  levé noze nadkolenní 
a na pravé podkolenní spolu s berličkami.

V osmi letech jsem se poprvé dostala na lé-
čení do  Velkých Losin. Zde mi okamžitě sun-
dali aparáty s tím, že svaly mám funkční a bez 
problémů mě udrží při chůzi a naopak je tře-
ba zatěžovat je, ať sílí. Absolvovala jsem zde 
i  operaci na  prokrvení levé nohy. V  Losinách 
jsem byla ještě jednou, ale potom jsem už jez-
dila jenom do Janských Lázní. Bylo to mnohem 

lepší, bylo mi deset let a zde jsme mohli chodit 
ve  skupinkách i  ven a  cítili jsme se mnohem 
svobodněji. I léčba byla mnohem lepší. V Trut-
nově jsem podstoupila operaci kotníku na levé 
noze, následně jsem na  ní dostala laminátku. 
Ve  třinácti a  čtrnácti letech jsem v  Bratislavě 
podstoupila důležité korekce obou kotníků. 
Tyto operace mi je zpevnily tak, že jsem přes 
třicet let chodila bez ortopedické obuvi, či or-
topedických pomůcek. Byla to sice chůze kolí-
savá a ne moc rychlá, ale přizpůsobila jsem se 
životu i s tímto hendikepem.

Po dovršení patnácti let jsem již do Bratisla-
vy nejezdila, byla jsem vyřazená z evidence dětí. 
Tím pádem jsem nejezdila ani do lázní. Ani mi 
to nevadilo, protože jsem studovala. Když jsem 
se o  lázně začala zajímat, bylo mi řečeno, že 
do Janských ne. Tak jsem přijala léčení v Dubí… 
lázeňsky úplně zbytečné. Pak jsem jednou byla 
v Trenčianských Teplicích, ale ani to nebylo pro 
obrnáře moc vhodné. Až dopisem paní dok-
torce Rohlenové, která mi odepsala, že nárok 
na léčení v Janských Lázních mám, mi v Trenčí-
ně nakonec Janské Lázně předepsali. Potom už 
nebyl problém se sem vracet. 

Jenomže já už začala pracovat, poznala 
jsem v  lázních manžela – též obrnáře s  posti-
žením dolních končetin, založili jsme rodinu 
a  lázně byly až na druhém místě. Bydleli jsme 
v již vzpomínaném Trenčíne. Oba máme vyso-
koškolské vzdělání, já jsem pracovala v  kultu-
ře jako metodik a  organizátor kulturních akcí, 
manžel v  oblasti technologií. Všechno jsme 
zvládali, tak jsme ani necítili potřebu se léčit. 
Později jsme zase brali ohled na  to, abychom 
nechyběli dlouho v  práci, vždyť my, obrnáři 
jsme vždy pracovali na víc než na sto procent, 
jenom abychom dokázali, jak vše zvládáme… 

Po  rozdělení Československa měl manžel 
problém se zaměstnáním, naskytla se mu mož-
nost pracovat v  Ostravě. Po  období dojíždění 
za prací a s ohledem na jeho stav obrnáře, jsme 
se rozhodli do Ostravy přestěhovat. Já jsem si 
našla práci u prodejce automobilů – péči o zá-
kazníka na  oddělení marketingu. S  postupem 
času jsme začali uvažovat o  tom, že by bylo 
dobré opět jezdit do  lázní, přece jen jsme už 
byli malinko opotřebovanější, začala se pro-
jevovat únavnost, oslabení končetin, bolesti 
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kloubů. Takže od  roku 2000 jezdíme do  lázní 
pravidelně. Litujeme každého roku, kdy jsme 
v  lázních nebyli, protože by určitě zpomalily 
progres takzvaného PPS. 

Přiznám se, že já osobně jsem nečekala 
tak rychlý postup potíží, které nyní mám. Po-
tíže nastaly po  padesátce a  jsou čím dál hor-
ší. Neposlouchají mě svaly na nohou, chodím 
s pomocí hůlky nebo francouzské berle. Chůzi 
mám nestabilní, mám problém sejít z  chod-
níku přes obrubník, přejdu minimální vzdále-
nost. Kotník pravé nohy je opotřebovaný tak, 
že mě při jakékoliv nerovnosti zabolí, i  když 
používám ortopedickou obuv. Případná orto-
pedická operace už ani není možná kvůli os-
teoporóze. Původně jsem měla triparézu, nyní 
i levá ruka je tak přesílená, že kolikrát ji už ani 
nezvednu. Při odpočívání využívám polohu 
ležmo, protože i páteř mne pobolívá. Vleže se 
nejlépe uvolní a ani nohy netrpí.

Takže k různým přesunům už využívám au-
tomobil, a když jsem v  lázních, mám invalidní 
skutřík. Letos jsem se v Jankách přesvědčila, že 
bez něj už nejsem schopna pěšky zvládat pro-
cedury. Z  domácích prací jen těžko zvládám 
vaření a péči samu o sebe. Již nyní zvažuji, kam 
se uchýlit, abych měla zajištěný veškerý servis. 
Jenomže, je tu manžel, který ještě jak-takž zvlá-
dá zajištění domácnosti. No, uvidíme…   

Asociace polio
Tím, že jsem byla jedináček a  postižený 

jedináček, o  kterého rodiče až enormně pe-
čovali, nedostávala jsem se moc do  kolektivu 
zdravých dětí. A  proto mi pobyty v  lázních 
moc vyhovovaly. Byla jsem mezi svými, věkem 
i postižením. Stejně tak tomu bylo i v dospělos-
ti. Člověk si ještě víc uvědomoval svojí spolu-
patřičnost ke stejně postiženým lidem. Historie 
Janských Lázní to jenom dokazuje.      

Zde v  roce 1990 v  důsledku nezájmu spo-
lečnosti o  obrnáře bylo založené občanské 
sdružení Asociace polio. Organizace měla za cíl 
hájit zájmy ještě poměrně početné skupiny 
invalidních občanů, občanů postižených ná-
sledky poliomyelitidy a se začínajícími projevy 
postpoliosyndromu.

Asociace po  celou dobu svojí působnosti 
poskytuje poradenskou a  odbornou činnost, 
pro své členy organizuje rekondiční pobyty, re-

habilitační cvičení a plavání, pravidelně vydává 
časopis, organizuje kulturně-společenské akce. 
Jejich vyvrcholením je od  roku 1999 Festival 
Obrnáři, obrnářům a  o  obrnářích pravidelně 
organizovaný v Janských Lázních koncem září. 
Zde se setkává kolem 200 obrnářů, aby se po-
bavili a hlavně vyměnili si zkušenosti, jak se co 
komu zhoršuje a jak to překonává.   

V začátcích AP zorganizovala několik konfe-
rencí o PPS i se zahraniční účastí. Z konferencí 
byly vydané publikace. Tyto konference byly 
organizované i  díky veliké podpory členů AP, 
odborníků v  této oblasti: Doc.  MUDr.  Miluši 
Havlové, CSc., (Neurologická klinika 1. LF UK 
a VFN, Praha, vedoucí nervosvalového centra.) 
a  Doc.  MUDr.  Jiřího Vaništy, CSc., (Katedra in-
fekčních nemocí IPVZ a 1. Infekční klinika 2. LF 
UK, FN Na Bulovce, Praha.)

V  roce 2010 u  příležitosti 50. výročí vymý-
cení poliomyelitis anterior acuta v  Českoslo-
vensku jako vzpomínka na všechny postižené 
a na ty, kteří jim v jejich těžkém údělu obětavě 
pomáhali, byl v Janských Lázních před Lázeň-
ským domem instalován model Polioviru. Au-
tor sochy je obrnář docent Vladimír Vondrejs 
(Katedra genetiky a  mikrobiologie Přírodově-
decká fakulta UK v Praze.).

Ten se velkou měrou podílel společně s dal-
šími členy Asociace polio v roce 2012 na orga-
nizaci výročního setkání členských organizací 
Evropské Polio Unie (EPU) v Janských Lázních. 
Mezinárodní spolupráce organizací polio fun-
guje i  v  užším kruhu se slovenskou Asociací 
polio a  s  Polio nadací Maďarska. Vzájemně se 
navštěvujeme a vyměňujeme si aktuální infor-
mace. Předseda slovenské asociace, PhDr. Šte-
fan Grajcár, je zároveň našim společným zá-
stupcem v EPU. Příští rok by se výroční zasedání 
EPU mělo organizovat na  Slovensku. Budeme 
to tam mít blízko a určitě se zúčastníme.

Jak jsem uvedla v  úvodu, určitě by každý 
obrnář žil raději jako zdravý, nehendikepovaný.

Ale konec konců, když tak hodnotím, co 
mně poliomyelitida vzala nebo dala, zvolila 
bych „co mi dala“:

Dala mi odolnost při překonávání různých 
životních situací i těch nejtěžších. Dala mi skvě-
lé kamarády a přátelé nejenom v Čechách, ale 
i na Slovensku a v Maďarsku. Dala mi manžela, 
máme skvělého syna. Co víc si můžu přát.
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Experimenty s léčbou polio
Málokdo dnes už ví, že po  nástupu do  Jan-

ských Lázní na  počátku padesátých let ex-
perimentoval s  léčbou dětské obrny primář 
MUDr.  František Pokorný. Vyzkoušel zábaly 
postižených končetin syrovými mletými býčí-
mi varlaty. Byla to nepříjemná, odporná proce-
dura, kterou jsem sama zažila. Býčí varlata sice 
obsahují množství hormonů a jiných důležitých 
látek, hybnost obrnářských končetin však ne-
zlepšila. MUDr. Pokorný potom zavedl úspěšnou 
metodu horkých zábalů podle australské zdra-
votní sestry Kenny. Ve spolupráci s trutnovskou 
nemocnicí nejprve experimentálně, potom 
běžně prováděl chirurgické zásahy v případech 
kontraktur a kostních deformací, jejichž náprava 
horkými zábaly a polohováním nebyla možná.

V  Janských Lázních již kolem  roku 1950 fun-
govala ve  starém Lázeňském domě svérázná 
forma muzikoterapie. Ve volných chvílích hrá-
val na kytaru a zpíval pacientům na polohovně 
mladý zřízenec, hezký vysoký blonďák. Obvyk-
le to byly trochu košilaté písně, dodnes si jednu 
pamatuji: Slunce se za  hory sklání, hvězdičky 
vycházejí, já jdu k vám, má krásná paní, zazpí-
vat pod okno blíž. Svůj lajntuch má drahá duše 
shoď mi jej z okénka níž… a píseň končila: tak 
končí balada celá, utichl kytary tón, všichni tři 
dobře se měli, ona, ten lajntuch, i on. Obrnáři 
přikurtovaní na  polohovacích stolech nevní-
mali pak tolik nepříjemný tah kontraktur.

Léčbu dětských poliomyelitiků v  padesá-
tých letech částečně převzala rehabilitační kli-
nika na Vyšehradě, součást Jedličkova ústavu. 
Přijímala obrnáře ze všech koutů republiky. 
Vládla tam primářka MUDr.  Kučerová, kte-
rá prováděla i  chirurgické zákroky končetin. 
V prvním patře byli umístěni pacienti, kteří se 
jakžtakž mohli hýbat, v  druhém byli těžší pa-

cienti. Zdravotní sestry v noci nesloužily, a ani 
ve dne nebyly příliš vidět. Panovaly tam velmi 
drsné podmínky: Třikrát denně, ráno, v  po-
ledne a  večer se proud dětí plazil na  toaletu 
po zemi, po kolenou, za židlí, o berlích, jak kdo 
mohl a dokázal. Podložní mísy se nepěstovaly. 
Strava byla nekvalitní, a nezlepšila se ani tehdy, 
když propustili blondýnu s hrubým obličejem, 
která roznášela dětským pacientům jídlo a část 
ho odnášela domů, tedy kradla. Byly jsme 
na pokoji čtyři obrnářky a z nedostatku jiného 
zaměstnání jsme většinou hrály karty. Tamní 
léčba byla spíše symbolická. Cvičení na poste-
li, vodoléčba žádná, i když v suterénu byl malý 
bazén. MUDr.  Kučerová zaváděla experimen-
ty s  novými syntetickými materiály náhradou 
za  těžké kovové aparáty. Vrstvou obinadel 
nasáklých roztokem syntetické pryskyřice se 
obtáčely natažené nohy. Když po třech dnech 
vrstva vytvrdla, podobně jako sádra se rozříz-
la a pacient musel v těchto monstrech zkoušet 
chodit. Problém byl, že tyto pryskyřičné apará-
ty neměly podkolenní pera jako klasické apa-
ráty, proto se nedaly skrčit nohy. Nevýhodou 
byla i jejich tíha, nebyly lehčí než kovové. Proto 
se tento experiment neosvědčil. 

Úroveň janskolázeňské terapie dětské obrny 
byla od poloviny minulého století celosvětově 
špičková a  všem obrnářům dostupná. Přesto 
se hledaly další možnosti, jak následky obrny 
zmírnit, většinou podle toho, co kdo poradil. 
Byly to např. horké koupele v odvaru z mladých 
výhonů smrků, z  mateřídoušky a  jiných bylin. 
Koupele příznivě působily na prokrvení konče-
tin, ale neměly žádný jiný účinek. Na prokrvení 
se doporučovalo také šlehání končetin kopřiva-
mi nebo poštípání včelími žihadly. Tyto drastic-
ké metody nebyly patrně používány. Vhodnější 
formou prokrvení byly masáže. Obrnářské kon-
četiny masírovaly doma maminky, rehabilitační 
sestry i soukromé masérky. 

Hledala se také pomoc lidových léčitelů. Ti 
se dělili na dva druhy: na bylináře a na tzv. „při-
kladače“ rukou, z nichž měla proudit do pacien- 
tova těla léčivá energie. K  bylinářům patřil 
známý léčitel Mikolášek, který prý uměl určit 
diagnózu nemoci z  moči pacienta. Vypravila 
se za  ním i  matka mé obranářské přítelkyně. 
Z návštěvy si přivezla dva pytlíky obilného šro-

Na rehabilitační klinice MUDr. Kučerové, 
autorka první zprava
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tu na  vaření a  pití odvaru. Výsledek byl jasný, 
totiž žádný. Stejné výsledky mělo přikládání 
rukou. Vyhledávaný léčitel v padesátých letech 
byl dřívější pražský majitel vydavatelství esote-
rické a okultní literatury Kočí. Jeho čekárna bý-
vala plná nemocných, věřících v zázračnou sílu 
léčivé energie jeho rukou. Také jsme ho s ma-
minkou navštívily. Byl to už hodně starý pán 
s knírem, a jakkoli jsem se snažila, žádnou sílu 
ani energii z  jeho rukou jsem necítila. Bylo to 
v sychravém listopadu, cestou jsem prochladla 
a čtrnáct dní pak proležela s  těžkou chřipkou. 
V  Modřanech, dnes Praze 12, byly dvě takové 
léčitelky. „Zázrační“ léčitelé se najdou i  dnes. 

Bez průkazného účinku na  poliomyelitické 
končetiny byly jodové koupele v Dubí u Teplic 
a v Darkově i bahenní zábaly v Piešťanech. 

Nejúčinnější léčbou polio zůstaly tedy Janské 
Lázně, ke  kterým později přibyly Velké Losiny. 
Patrně všichni obrnáři s  vděčností vzpomínají 
na  tamní erudované primáře, lékaře, zdravotní 
sestry, terapeuty a ostatní lázeňské zaměstnan-
ce, s kterými se v těchto lázních setkávali nebo 
se dosud setkávají. Dnes se sice léčí následky 
polio také ve Vráži u Písku a v jiných lázních, ale 
Janské Lázně a Velké Losiny pomohly obrnářům 
navrátit hybnost končetin nejvíce.

Eva A. Schmidtová

Rekondiční pobyt v Sezimově Ústí
Sezimovo Ústí přijalo naše členy od 10. do 17. 

května v hotelu MAS (Moravské akciové strojír-
ny) krásným jarním počasím, pěkným ubytová-
ním s  příslušenstvím a  s  tím, čemu dnes říká-
me wellness. Město má okolo 7  300 obyvatel 
a spolu s Táborem a Planou nad Lužnicí vytváří 
aglomeraci s téměř 46 000 obyvatel. 

Moderní město s  bohatou historií na  sou-
toku Lužnice a Kozského potoka se dělí na dvě 
části. Prvá se rozprostírá na  místě bývalého 
středověkého města, druhá byla založena 
v  rámci výstavby Baťových závodů, dnes Ko-
vosvitu a.s. Mezi oblíbené turistické cíle patří 

národní kulturní památka Kozí Hrádek (zříce-
nina gotického hradu), který získal největší vý-
znam pobytem Mistra Jana Husa, či areál vlád-
ních vil s hrobkou Dr. E. Beneše. 

Všech dvacet jedna účastníků rekondičního 
pobytu bylo maximálně spokojeno – vyhovu-
jící krytý vyhřívaný bazén se cvičením, včetně 
zábradlí, perfektní masáže, magnetoterapie 
a zejména denní ranní cvičení v tělocvičně, kte-
rého se zhostila na  výbornou vedoucí rekon-
dičního pobytu Ludvika Bradová.

Nechybělo ani přátelské utkání v bowlingu 
včetně dvou tanečních večerů. Vedoucí rekon-
dičního pobytu bylo objednáno i  nádherné 
počasí – když pršelo, tak jen v  noci. A  proto 
jsme se mohli věnovat nabídce výletů v rámci 
programu „Zdravé poznávání“ do míst: Tábor, 
Telč, Jindřichův Hradec, Lipno nad Vltavou se 
stezkou v  korunách stromů, Český Krumlov, 
Červená Lhota. Delegátka paní Navrátilová 
byla perfektní – jak jinak, byla z Trutnova!

Osvědčená Ludvika Bradová si zaslouží 
od nás poděkování.

Věra Novotná 

Opět povedená rekondice
Je úžasné ticho, slyším jen čiřikání ptactva, 

které má radost ze života. Krkonoše nás letos 
přivítaly modrou oblohou a  jako vždy svěžím 
vzduchem. V  něm ještě převládá voňavé jaro, 
léto se už ale připomíná – žádný horský chlad, 
ale od rána příjemně. Z penzionu Villa, ve kte-
ré má několik z nás příjemné útočiště a kde to 
má „pod palcem“ paní Továrková, dnes poprvé 

míříme z kopce dolů na snídani. Zato kolektiv 
pracovníků Sola Fide pod vedením pana Cejna-
ra už v kuchyni a přilehlých prostorách dávno 
kmitá, abychom jako každoročně byli s  jejich 
gastronomickým uměním spokojeni. (… a  že 
tedy opravdu jsme!!)

A zas začíná běžný rekondiční pobyt: cvičení, 
masáže, lesní procházky, posezení u kávy, vydat-
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ný oběd, pár chvil odpočinku – a hurá směr Nový 
bazén, kde už na nás s připravenými nažehlený-
mi prostěradly čeká usměvavá paní Vlasta! Ba-
zén totiž vesměs velmi milujeme. Čas strávený 
plaváním či jen popovídáním si ve vlnách s přá-
teli o tom, co jsme za ten čas, co jsme se neviděli, 
všecko prožili, utíká. Na skok si nakonec klouby 
prohřejeme ve vnitřní vířivce u bazénu (jen ško-
da, že stále nefunguje i venkovní vířivka krásně 
na terase situovaná na sluníčku, které v tyto dny 
svítí) – a hodinka tu strávená je za námi. Znaveni 
příjemnými vodními radovánkami odcházíme 
každý jinam, za svými potřebami a zájmy. I když 
se zdá, že v Jankách a okolí vše dopodrobna zná-
me, stále je na co koukat. A je tu podvečer. 

Mám dojem, že nikde čas neletí tak jako 
v Jankách! Popadám svého miláčka a jdeme se 
naposled vyvenčit. Už je zase ticho a klid, jen 
sem tam zavýskne dítko potěšené rozkvetlým 
kvítkem či ptáčkem. A hele! Tamhle, pod krásně 

vylepšeným Merlinem, kde v mlází srnky býva-
ly vždycky, se pase laňka a pranic se nás nebojí! 
A nám je tak dobře na duši!

Ráno nepatrně sprchne, vzduch se pročistil. 
A  my dál „jedeme“ podle rekondičního plánu 
a těšíme se, že – dá-li bůh, tyto chvíle uprostřed 
nádherné přírody možná za rok prožijeme znova. 

Ádie, Janky!
mia

Ve zdravém těle…
„… pomalu se zklidníme a  zaklekneme 

na  karimatky na  všechny čtyři… Natáhneme 
pravou ruku a  levou nohu, protáhneme, sna-

žíme se vydržet… ano, tak je to správně, a teď 
ruce a nohy vyměníme a protáhneme i druhou 
stranu… výborně! A dáme si to ještě dvakrát…“

Rudánek se chystá na plavecký výkon Naši šéfové pan Cejnar a pan Chadima 

Ádié
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Podobné povely slýcháváme v improvizova-
né tělocvičně na Sola  Fide od celého týmu ši-
kovných cvičitelek, masérek a terapeutek z Ob-
chodní akademie pod vedením paní Renáty 
Dvořákové, se kterou rozhýbání našich zlenivě-
lých těl a pořádné prohnětení svalů dlouho před 
naším příjezdem dopodrobna domlouvá ve-
doucí rekondičního pobytu pan Emil Chadima.  

Spolupráci a  služby všech „šikovných ho-
lek“, jak jim mezi sebou důvěrně říkáme – jsou 
to paní Jitka Miškovská, Jana Litošová či Irena 
Zámečníková – ať jde o názorné předcvičování 
nebo masáže, si všichni pochvalujeme, proto-
že, aspoň tak soudím podle sebe, ne že bychom 

se s  cvičením doma zrovna přetrhli a  na  naší 
pohybové aktivitě je to často znát. A  tak řada 
z  nás možnost zacvičit si společně na  rekon-
dici v  Janských Lázních vítá. Všichni víme, že 
staré sportovně-tyršovské rčení „ve  zdravém 
těle – zdravý duch“ není žádná fráze, a myslí-
me-li, i když mnohdy velmivelmi nepravidelně 
alespoň někdy i na tělesné cvičení, nejen že se 
sami cítíme lépe, ale věřím, že pohyb navíc je 
po čase na nás i trochu vidět. 

Takže – dámy a  pánové! Dočíst, a… cvičit! 
A neptat se jako Bobek Boba „ale prooč?“. Chá-
peme, že je to pro naše dobro! 

mia

Jak jsme jeli na letní výlet do Vídně
Na  železnici začal jezdit pro nás zajímavý 

vlak pod značkou RailJet. Je to velice rychlý 
a  pohodlný vláček na  našich v  podstatě oblí-
bených a běžných tratích Brno – Praha či Par-
dubice a  podobně. Má prostor pro vozíčkáře 
umístěný ve třídě I. hned vedle jídelního vozu  
(což Frantina velice svádí). Pohodlné místo, vel-
ký prostor pro tři vozíky, pěkné sedačky pro do-
provod, prostě malý zázrak. Vlastní, velice sluš-
nou plošinu, vstřícný personál. Takže ho rádi 
a hojně využíváme. Doufám, že nám vydrží. 

No a jaká byla naše radost, když jsme zjistili, 
že tento vláček pokračuje za hranice, do Vídně. 
Z Brna za 1 hodinu 31 minut! Paráda! A navíc se 
v listopadu ve Vídni otevřelo úplně nové a do-
konale bezbariérové hlavní nádraží, na  které 
tyto mezinárodní vlaky přijíždí. To se muselo 
vyzkoušet! A tak jsme se ještě s dalšími přáteli 
na vozících vydali tuto trasu vyzkoušet. 

Z  Brna pohodlně kolem čtvrt na  deset, 
před jedenáctou jsme ve  Vídni. Super, ne? 

Personál vlaku opět velmi vlídný, naložení bez 
problémů a jelo se. Ve Vídni opravdu za chvi-
ličku. Nádraží veliké, vyložili nás bez problé-
mů, hned se nám věnoval místní asistent-prů-
vodce, výtah, eskalátory, vše výborné. Jediný 
problém je, že toto nádraží bylo „odloženo“ ze 
středu města a  leží tedy mimo centrum a  to 
dost daleko, jak jsme následně zjistili. A  zna-
čení směrů na  MHD či jak do  centra je pro 
nás, jako cizince dost nedostačující… Tedy 
už v Brně jsme se snažili vyčíst, jak se do toho 
středu města s  invalidními vozíky dostat, ale 
moc chytří jsme z  toho nebyli a  tak jsme se 
podle mapy vydali „na  blind“ pěšky přes pa-
mátky, které jsme našli na  mapě. Vídeň spíš 
známe ve  směru od  Dunaje, tady jsme nikdy 
nezabloudili a  tak jsme byli dost překvapeni 
zámečkem Belveder s nádhernými zahradami, 
oranžérií a skleníky (bohužel spíše bariérové) 
i  Schwarzenberkovým náměstím s  nádher-
ným památníkem Rudé armády a  vodotrys-
kem. Podle mapy jsme pomalu udržovali směr 
ke středu města. Zjistili jsme, že je to skutečně 
dobrých sedm kilometrů. To jsem už toho jako 
choďák měla plné kecky, když jsme konečně 
dorazili na Maria-Theresien platz. 

Konečně jsme si v  plném létě, úpalném 
slunci a vedru letošního léta prohlíželi budovy 
muzeí, Hofburg a zahrady. Nakonec jsem úpl-
ně vyřízená zavelela k návštěvě jedné z mnoha 
kavárniček v růžovém parku. Objednali jsme si 
pití a malé zakousnutí a já slastně nechala od-
počívat nožíčkám… Pak jsme se vydali dál, ješ-
tě chvíli jsme se potulovali po pamětihodnos-



Pí
še

te
 n

ám

28

tech města, došli až ke  Stephansdomu a  pak 
už byl čas spěchat na vlak. Nastudovali jsme si 
na mapě nejkratší cestu a vyrazili. Je to pěšky 
opravdu hodně daleko, už jsem skoro nemohla 
jít. Ale došli jsme a ještě nám zbyl čas na drob-
né nákupy mlsků v nákupním domě v Banho-

fcity na hlavním nádraží. Strávili jsme ve Vídni 
celkem 8,5 hodiny a  nachodili (teda někteří 
z  nás) 13,5 km! Přísahám, že pro příště si mu-
síme to vídeňské MHD pořádně prostudovat. 
Pěšky je to opravdu velice daleko.

Jana Beránková

Hálův mlýn 2015
Jako před rokem, tak i letos, v polovině úno-

ra, dorazila na  můj mail Pozvánka na  setkání 
přátel do Hálova mlýna. Setkání bylo oficiálně 
vyhlášeno od pátku 31. 7. do 2. 8. 2015, ale mno-
zí z nás, a řekl bych většina, dorazila již ve čtvr-
tek. Počasí bylo opět nádherné, a  i  když rána 
byla chladnější, přes den se teplota vyšplhala 
až na 30 stupňů. Letos se nás oproti loňsku (40) 
sešlo trošku víc, kolem šedesáti. 

Ubytováni jsme byli porůznu, někdo v cha-
tičkách, jiný si objednal pokoj v  multifunkční 
budově. A  když už se zmiňuji o  ubytování, 
tak musím napsat, že jsem „náš Hálák“ málem 
nepoznal. Od  loňska dostaly všechny budovy 
nový zelený kabát, chatičky jsou nově opat-
řeny přímotopy, byla zrekonstruována hlavní 
budova, ve které je výtah pro dva vozíky, jsou 
zde nové, plně vybavené bezbariérové poko-
je, veliká terasa a  sál, Ve  spodní části budovy 
je hospůdka, recepce a  strojovna pro výrobu 
elektrické energie, která je dodávána z  funkč-
ního mlýnského kola. Byť to není moc, ale něja-
ký ten proudík to vyrobí. Voda na mlýnské kolo 
teče přes vantroky 24 hodin denně.

Nezapomnělo se ani na  děti, uprostřed  
areálu, mezi chatičkami, je vybudováno krásné 
dětské hřiště. No prostě za  ten rok se udělalo 

strašně moc práce. A majitel střediska, pan Ře-
hořík, je patřičně na vykonanou práci hrdý.

Přes den měl každý z  nás individuální pro-
gram, někteří vstávali tak, že si ke snídani pus-
tili oblíbený slovenský rozhlasový pořad sedm-
desátých let minulého století „Pozor zákruta“, 
vysílaný tehdy v čase od 13 hodin pro motoris-
ty, jiní se v tu dobu koupali, parta přátel už byla 
na  zahradě u  Tondy opékat špekáčky, sedělo 
se pod slunečníkem při pivečku a probírala po-
litická i  nepolitická situace všeho, a  hlavně se 
hrálo a zpívalo. 

Poděkování patří opět Tondovi Cardovi, kte-
rý se postaral jednak o  ubytování nás všech, 
a  pak, musel vyřešit technické záležitosti pro 
hraní kapely, které se vyskytly, neboť v sobotu 
se na Háláku jednak konala svatba, a pak přijelo 
nečekaně na ubytování asi 50 dětí z Brna. Byli 
to mladí divadelníci a bohužel došlo k záměně 
termínu. Přesto se to vše zvládlo, a  závěrečný 
sobotní večer s Polio Melody Bandem dopadl 
dobře. V neděli se jelo domů, ale řekli jsme si, 
příští rok na Háláku AHOJ.

Fotky Hálův mlýn 2015: klikni na www.mi-si.
rajce.idnes.cz

Z Českého Krumlova vás srdečně zdraví 
Milan Šipan alias HOMBRE

Setkání ve Velkých Losinách podruhé aneb Návrat Šesťáků
11. 9. – 13. 9. 2015

Když jsme si 28. září 2014 říkali ahoj, nashle, 
tak zase za  rok, zdálo se nám to neskutečně 
daleko. Všichni jsme si přáli, aby náš spontán-
ní první sraz po 40 letech dal vzniknout nové, 
krásné tradici.

Dáme se zase dohromady? Najdeme další 
kamarády, kteří s námi byli léta už jen ve vzpo-
mínkách a  na  vybledlých fotografiích? Přije-
dou? Najdou k  nám cestu další slovenští přá-
telé? Tyto a podobné otázky se nám vkrádaly 
od okamžiku, kdy jsme se ve Velkých Losinách 
po letech opět rozloučili.
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A  najednou se všechny obavy rozptýlily, 
protože na  Facebooku zavelel obětavý orga-
nizátor Zdeněk Špalek: „Kdo se chce zúčastnit 
v září 2. srazu v Losinách, přihlášky sem“. Pod-
mínkou i nadále zůstávalo, že přihlášený prošel 
v  dětství legendární budovou VI, dnešní Šár-
kou. Za  slovenské obrnáře Zdeňkovi vydatně 
pomáhal Ondrej Mocko.  

A  protože jsme byli vždycky kamarádští 
a zůstali jsme takoví i v našem vyzrálém věku, 
neodmítli jsme účast ani ostatním zájemcům, 

kteří se za námi rozhodli přijet podívat a chtěli 
s  námi prožít v  malebné krajině pod Jeseníky 
alespoň pár společných chvil. Pro nás důkaz 
o tom, že se první sraz vydařil.

Pro Zdeňka začal organizační kolotoč, pro 
přihlášené očekávání, jak to všechno dopadne. 
Všichni jsme si přáli, ať se ve zdraví v září sejde-
me. Kdo kde bude spát, kolik nás bude, kdo má 
nějaké individuální požadavky. Změna střídala 
změnu, ale Zdeněk si se vším bravurně poradil. 
Centrální ubytování bylo zajištěno na  Horince, 
někteří z nás byli ve Švihákovi, U Mrázků, na Tre-
se. Řady „šesťáků“ se vesele rozrůstaly. Z před-
pokládaného počtu kolem pětadvaceti účastní-
ků jsme pomalu, ale jistě šplhali ke čtyřicítce. 

Protože s prázdným žaludkem jde všechno 
hůř a  jídlo je třeba zapít, byla předjednaná už 
i  páteční seznamovací večeře. Zde nám sice 
nastaly nečekané problémy, ale ty jsme nu-
ceni zvládat celý život, takže jsme je zvládli 
i tentokrát. Po zkušenostech z loňska se doladil 
program a 2. srazu ve Velkých Losinách už nic 
nebránilo.

Takže teď už jen zbývalo zabalit, nenechat 
doma dobrou náladu a  zopakovat si příjezd 
do lázní. No, proti dětství byl asi veselejší, ale to 
chvění kolem srdce bylo stejné. Kamarádi ze Slo-
venska přijeli už ve čtvrtek 10. 9. a někteří z nás 
z Čech i Moravy toho využili a přijeli také. Každý 
den navíc byl jen k dobru. Čtvrtek byl věnován 
individuálním procházkám po lázních společně 
se vzpomínkami, diskutovali jsme o  změnách, 
hledali jsme, co zůstalo jako kdysi, co je nové 
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a  jiné. Vesele se posedělo na „Trojce“, potkáva-
li se první známí neznámí. Večer jsme se sešli 
na Horince, povídali si a těšili jsme se na den D.

V  pátek 11. 9. od  17:00 hodin jsme se začali 
scházet v  pizzerii Istrii, kde jsme se poznávali 
i  nepoznávali. Kdo měl sebou fotku, chtěl najít 
ostatní, někdy se podařilo, někdy ne. A jak už to 
tak k nám nějak patří od dětství, přišly ke slovu 
kytary a zpěv. Zpívaly se písničky české, morav-
ské, slovenské, lidové, taneční i country. Poklid-
nou pizzerií zněl náš zpěv až do nočních hodin, 
kdy jsme se pomalu začali rozcházet „na pokoje“.

V sobotu v půl desáté jsme se sešli u „šest-
ky“, kde už na nás čekala paní Kopecká z lázní 
a  přišla za  námi sestřička Koudelková (Rýzna-
rová). Společně jsme tradičně zaplnili výklenek 
v klubovně u stolu, který teď už pamatuje ne-
jen naše dětství, ale i první sraz. A dle sdělení 
paní Kopecké bude zachován, takže se i příště 
sejdeme u něj. Ty, co přijeli poprvé, stručně se-
známila s  historií lázní a  pak už jsme povídali 
o našich vzpomínkách a současnosti. Následo-
vala prohlídka budovy, tělocvičny, balneo pro-
vozu i moderních jídelních prostor, které slouží 
zároveň jako kavárna. 

Společně jsme navštívili hřbitov, kde jsme 
uctili památku těch, kteří o nás s láskou a někdy 
„tvrdě“, jinak to nešlo, pečovali. Položili jsme 

květiny u  hrobu sestřičky Kolářové, na  kte-
rou svorně vzpomínáme jako na  naši druhou 
mámu. Nezapomněli jsme na manžele Vallovy 
a Rašnerovy, na pana Mrnku i pana Hamalu, za-
pálili jsme svíčky a přesunuli jsme se na oběd 
k Mrázkům. 

Odpoledne jsme příjemně strávili na  „troj-
ce“, někteří individuálně v  Losinách a  okolí 
nebo v bazéně. Večer jsme se sešli ke slavnost-
ní večeři v jídelně Elišky. 

No, a protože nás bylo letos moc a do lázeň-
ské kavárny jsme se už nevešli, přesunuli jsme 
se do pizzerie Istrie, kde jsme ještě zavzpomí-
nali, zazpívali, honem si povídali, ale také už 
plánovali sraz příští. V  sobotu za  námi večer 
přišla na chvíli sestřička Mádrová. 

Přestože se na  nás už podepsala únava, 
užili jsme si naplno i  poslední večer setkání 
a v neděli plni dojmů a zážitku jsme se rozjeli 
do svých domovů. 

Co říci na závěr? Snad, že se vše opět vydaři-
lo, účastníci byli spokojeni a že se po kratší pau-
ze vrhneme do příprav setkání třetího.
Poděkování: Lázním Velké Losiny – paní Kopec-
ké, Pizzerii Istrii – majiteli a  personálu za  ob-
rovské pochopení a vstřícnost, organizátorům 
Zdeňkovi Špalkovi a Ondrovi Mockovi.

Tamara Kubicová

Srazy polio 2015
V září 2015 jsem se zúčastnil dvou srazů pa-

cientů po polio – ve Velkých Losinách a v Jan-
ských Lázních. 

Ve Velkých Losinách jsme se sešli, jak je už výš 
uvedeno, od  11. do  13. září. První setkání bylo 
před lázeňskou budovou Eliška (bývalá trojka). 
A bylo o čem povídat, švitořilo to tam jako v úle. 
Večer jsme se měli sejít v  restauraci Terasa, ale 
nakonec jsme navštívili útulnou pizzerii Istria 
v  centru (Bývalý Praděd). Výborné posezení 
a obsluha, a před zraky hostů šéfkuchař zručně 
připravoval jednu pizzu za druhou. V sobotu byl 
sraz před lázeňskou budovou Šárka (bývalá šest-
ka). V sále proběhla diskuse se zástupkyní lázní 
a  mohli jsme si prohlédnout i  vybavení budo-
vy. Odpoledne bylo volno, které někteří využili 
k  návštěvě nového Thermal parku. Večer byla 
společná večeře v lázeňské budově Eliška (býva-
lá trojka). Bylo to výborné, noblesní, i když snad 
trošičku dražší. Ale cítili jsme se jako v lázních. 

Ve  Velkých Losinách již jen historické pa-
mátky (zámek, papírna a  dřevěné kostelíky 
v okolí) připomínají doby z 50. až 70. let, kdy 
jsme se tam většinou léčili a  je tam spousta 
nových domů a  obchodů. Také lázně právě 
uvedly do  provozu novou dependanci Bože-
na (bývalá čtyřka). A protože navíc bylo teplé 
a slunečné počasí, tak můžeme říci, že sraz se 
neobyčejně vydařil.

Další sraz se konal od 25. do 27. září v Jan-
ských Lázních za  nezvykle vysoké účasti asi 
250 lidí. V  sobotu dopoledne v  malém sále 
Janského dvora se konala beseda s  vedením 
AP Ing.  Jindřichem Benešem a  Ludvikou Bra-
dovou, starostou Janských Lázní Ing.  Jiřím 
Hradeckým a  MUDr.  Kateřinou Fabiánovou  
ze Státního zdravotního ústavu. O  na-
šem setkání byl natočen i  krátký záznam 
do  zpravodajství České televize, který byl od-
vysílán ve večerním zpravodajství. Kladně vní-
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máme, že se někdo opět začal zabývat dětskou  
obrnou, ale vize ředitele lázní v  nás vyvolaly 
velké rozpaky. Odpoledne  nám k dobré náladě 
venku u Moravce (nyní Relax u kolonády) hrál 
„Polio band“. Zábava pokračovala večer v kolo-

nádě, kde k dobré náladě hrál Miroslav Vosáh-
lo. Po čase byla zase zaplněna kolonáda do po-
sledního místečka a byli jsme rádi, že jsme se 
opět setkali za příjemných tónů známé hudby. 

Mirek Novosad

Rekondice v Janských Lázních na Sola Fide a Festival polio, září 2015
Zase se sešel rok s rokem a po krásném létě 

došel podzim. A  s  ním rekondice v  Janských 
Lazních. Letos nějakou chytrou hlavu napad-
lo, že se rekondice posune tak, aby se kryla 
s  Festivalem polio. Super! Aspoň pro nás, co 
máme tak trochu problém se do Janek dostat. 
Nemusíme to řešit na dvakrát. A evidentně se 
to líbilo více lidem. Na  rekondici se nás sjelo 
dokonce 40! Nebývalé množství zájemců se 
muselo dokonce dělit do  skupin, abychom se 
do všech procedur vešli. Takže cvičit se chodilo 
dokonce ve čtyřech skupinách, ale šlo to dobře. 
Zase jsme zjistili, co všechno na nás za ten rok 
zlenivělo, protože kdo by cvičil sám, když ho 
nikdo nenutí, že? Takže jsme ráno vstávali po-
lámaní a pomačkaní. A počasí vyšlo náramně, 
bylo pěkně, sice chladněji, ale nepršelo, chví-
lemi trochu víc foukalo, ale na procházky se to 
dalo, no a komu bylo zima tak si zalezl někam 
do teplíčka. V tomto nás bohužel však zklama-
la naše slavná a oblíbená kolonáda. Lázně se ji 
rozhodly provozovat samy a hned to bylo veli-
ce znát jak na ochotě personálu, tak na kvalitě 
i  sortimentu a  bohužel k  horšímu. Toto dříve 
tak oblíbené místo k  setkávání k  našemu zá-
rmutku velice upadlo. Týden utekl jak voda 
a byl tu Festival! Pro nás, kteří jsme byli v Jan-
kách celý týden, vyvrcholení pobytu. A bylo to 
moc fajn, po tři večery jsme dokázali plně zapl-
nit kolonádu, až z toho šla personálu hlava ko-
lem a jak sami pak přiznali, tolik lidí v kolonádě 
ještě nezažili.

A protože pan ředitel lázní měl na našem so-
botním rokování chybět, uvolil se obětovat nám 
dvě hodiny svého vzácného času už ve čtvrtek 
večer a přišel mezi nás do Sola Fide. Zde nám na-
stínil své „vize“ budoucího rozvoje lázní, pochlu-
bil se, jak za jeho vedení se lázně zvedly a nerad 
slyšel naše připomínky k  fungování přijímací 
kanceláře, možnosti dopravy z Trutnova do Ja-
nek a hlavně se mu moc nelíbila naše kritika fun-
gování kolonády. Tady celkem s vervou vysvět-
loval, jak je kolonáda ztrátová a pro ně zatěžující, 
ale my jsme vyslovili naše názory na to, co by se 
tam mohlo zlepšit. Pravda, pár drobností se dru-
hého dne zlepšilo, tedy pokud se týká kolonády. 
Jinak se naše dotazy tak nějak rozplynuly a uto-
pily ve „vizích“ pana ředitele…

V  sobotu se na  schůzi projednaly důležité 
věci pro fungování Asociace, padlo pár dotazů 
na starostu, který se našeho zasedání jako vždy 
zúčastnil a  pak jsme byli seznámeni se zámě-
rem Státního zdravotního ústavu zpropagovat 
očkování proti obrně a sbírání poznatků o této 
u  nás už 55 let vymýceného onemocnění. 
Také ČT z  našeho setkání natočila krátký spot 
do Událostí. Také proto, že se v současné době 
nevylučuje možnost opětného zavlečení této 
choroby ze zahraničí. A  samotný Festival? No 
jako vždy – dobrá zábava, setkání s přáteli, sjelo 
se tam dobrých 250 obrnářů, hrálo se, zpívalo 
a tančilo, taky trochu sportovalo a popíjelo. Tak 
zase za rok!

Jana Beránková

Měsíc v Royal SPA – Termální lázně Velké Losiny
Při jednom z  posledních e-mailových kon-

taktů s  Marikou – obětavou členkou AP a  re-
daktorkou Zpravodaje polio, jsem byl požádán 
o několik řádků na téma zážitků z letošního lé-
čení ve Velkých Losinách. Pokusím se několika 
slovy popsat to, co jsem cítil a co mám na duši 
při vzpomínce na tyto lázně. 

Již jako kluk jsem v  první polovině 50. let 
měl tu možnost poznat personál a  způsob 

léčby nemoci, která bohužel postihla tisíce 
lidí a zanechala na nás trvalé následky. Než za-
čnu vyprávět, nevím, jestli vůbec znáte historii 
těchto léčebných pramenů a  jak podle staré 
pověsti byly objeveny. Tak tedy: „Losinský sed-
lák měl prašivého koně. Aby se nákaza nerozší-
řila na zdravá zvířata, vyhnal ho ze stáje a oče-
kával, že ho lesní zvěř zlikviduje. Kůň zapadl 
do močálu nedaleko zámku a po čase se účinky 
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bahna vyléčil a vrátil se ke svému pánovi. Tak 
bylo rozpoznáno blahodárné působení losin-
ských minerálních vod a  začali sem přicházet 
lidé s  různými kožními onemocněními.“ První 
písemná zpráva o „teplici Losinské“ pochází již 
z roku 1562 a v roce 1589 po odvodnění močá-
lů a obnovení sirných pramenů nechali členo-
vé žerotínského rodu postavit nad pramenem 
Tümpel (Tůňka) první lázeňskou budovu. Tím 
vznikl základ budoucího lázeňství ve  Velkých 
Losinách. (Další zajímavosti se dočtete v propa-
gačních i knižních dokumentech.)

Skutečnosti o  rozsáhlé možnosti uplatnění 
léčby (která se rozšířila i na další diagnózy) vy-
užila i společnost Royal SPA a díky nesmírným 
investicím nejen do lázní, ale i velmi ceněného 
lázeňského parku a  oblíbeného koupaliště, 
vzniká nový areál léčebných domů – hotelo-
vého typu a revitalizace parku přispěje novým 
generacím k  pohodě i  klidu při rekondičních 
nebo lázeňských pobytech. Díky radě svých 
kamarádů i lékařů jsem se rozhodl po 8 letech 
absolvovat lázeňskou léčbu ve  zcela nových 
podmínkách i  prostředí v  Losinách a  uvědo-
mit si, že jsem se dožil okamžiku, kdy „Lázně 
Velké Losiny“ jsou tím, co si uvědomovala řada 
pacientů již dávno. Mnoha nám pomohly najít 
tu správnou cestu životem, i když na nás osud 
trochu zanevřel. 

Již při vstupu do vestibulu hlavní budovy – 
dnes Eliška (dříve LD III) je zřejmý nesmírný roz-
díl. Recepce, upravená hala, moderní sociální 
zařízení, útulná kavárna i  terasa vás hned po-
hltí. Ochota personálu při přijetí a  každoden-
ním styku je na  odpovídající úrovni moderní-
ho zařízení. Bývalá jídelna se stala tělocvičnou 
a  elektroléčebným prostorem včetně rehabi-

litace. Bývalá tělocvična je zase jídelnou pro 
VIP a zaměstnanecká jídelna slouží pacientům 
na komplexní léčbě. Chodba k bazénu i vesti-
bul před bazénem jsou velmi pěkně upraveny. 
Před vstupem do  kabin vodoléčby, parafínu 
a  dalších procedur míjíte sesternu a  ordinace 
lékařů. Vše jednoduché a  moderně upravené. 
Nezapomenutelný vnitřní termální bazén je 
k  dispozici nejen pacientům a  hostům na  re-
kondicích, ale i  běžným náhodným návštěv-
níkům po  celých sedm dní v  týdnu. Termální 
voda nejen osvěží, ale jistě i přispěje k vašemu 
zdraví. Pokoje a  prostředí ve  všech dosavad-
ních objektech jsou na velmi dobré úrovni. Již 
nečekáte na  chodbách ráno při osobních po-
třebách, ale každý pokoj má své sociální zaří-
zení a celkový dojem z prostředí působí zcela 
jako hotelový typ. 

Měl jsem štěstí, že jsem na  poslední chvíli, 
díky ochotě přijímací kanceláře, získal ubytová-
ní na Elišce, neboť zájem je nesmírný a pokud si 
host nezajistí rezervaci, je složité se na posled-
ní chvíli domluvit na  termínu nástupu. Dvou-
lůžkový pokoj, prostorný a  vkusně vybavený 
mne uspokojil. Malým problémem je obměna 
spolubydlících. Sám jsem za můj pobyt vystří-
dal tři spolubydlící. Ale jako člověk, který se 
celý život léčil každoročně v  lázních, to nejen 
chápu, ale dovedu se s  tím i  vypořádat. O  to 
větší štěstí mne potkalo při setkáních s kama-
rády novými i letitými, kdy jsme vytvořili velmi 
dobrou a  hlavně veselou partu. Tím nám ten 
pobyt tak utekl, že si to člověk ani neuvědo-
moval. Večerní posezení na  terase při kytaře, 
páteční večírky s  hudbou i  výlety do  okolí, to 
vše přispělo k  pohodě a  hlavně navázání no-
vých kontaktů. Tentokrát už to nebyli jen obr-
náři (jak jsme na to byli dříve zvyklí), ale i oběti 
jiných nemoci, jako např. pacienti s nemocnou 
páteří, po mozkových příhodách, kožními pro-
blémy a  jiné. Hlavní věc však byla, že jsme si 
všichni dobře rozuměli a bylo nám zkrátka fajn. 

Ke  konci pobytu jsem měl ještě také štěstí 
se opět setkat s partou obrnářů, kteří se léčili 
na LD VI – dnes Šárce, a kteří v době mého po-
bytu měli již II. setkání ve Velkých Losinách. Je 
potěšitelné, že přijelo i  díky Ondrovi Mockovi 
dost přátel ze Slovenska a  hlavní organizátor 
Zdeněk Špalek zářil nad další velmi úspěšnou 
akcí. Povídání o  tomto setkání je však záleži-

Autor v příjemné společnosti
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tostí těch, kteří se ho zúčastnili, a věřím, že se 
o tom i v našem Zpravodaji Polio zmíní. 

Mám-li celkově hodnotit pobyt v Losinách, je 
to pro mne velmi složité. Minulá doba, jako můj 
druhý domov, to již není. Hotelový typ i různo-
rodost pacientů a  obměny personálu (střídání 
na různých místech) nevytváří ten kontakt, který 
dříve byl. Není to sice ke škodě, je to jen nostal-

gie a věřím, že nová generace hostů a pacientů 
se s tímto nejen vyrovná, ale ani to nebude re-
gistrovat. I já jsem to nakonec dokázal a na své 
přátele z  letošního pobytu budu dlouho vzpo-
mínat. Přeji vám, abyste i vy měli možnost tyto 
rekonstruované lázně navštívit a prožít tam jako 
já, krásný měsíc uvolnění a pohody. 

Jiří Vinkler

31. ročník běhu do vrchu s naší hrdou účastí
Kdo je na  přelomu července a  srpna v  Jan-

ských Lázních, ví, že se poběží běh do  vrchu 
Janské Lázně – Černá hora. Závod je určený pro 
všechny věkové kategorie se startem ve třináct 
hodin. Navíc na pravé poledne je vždy připraven 
„Běh kolonádou“ na jeden kilometr pro všechny 
„Buď fiťáky, vozíčkáře, tělesně hendikepované, 
děti, dříve narozené a maminky s kočárky. Pama-
tuji se, jak jsme v předchozích létech povzbuzo-
vali naše obrnáře či už chodící, či na električácích 
a byli jsme hrdí, že jsme měli v soutěži zástupce.

Letos, 8. srpna v neskutečně parném sobot-
ním dnu se sešlo 98 závodníků, 17 „pochodní-
ků“ a 19 „Buď fiťáků“. K těm posledním jsme se 
přidaly do soutěže i my tři, tři obrnářky vyba-

vené električáky. Nešlo nám o výhru, šlo nám 
o  coubertinovské zúčastnit se! A  byla to i  do-
cela sranda, aspoň z mého pohledu. Vendulka 
kdysi chodívala pěšky, letos měla po druhé půj-
čený elektrický vozík a Věrka vlastní motoricky 
silný električák též. No a já mám svůj malý, ale 
všude mě dopravivší skutříček, jenže se slabým 
výkonem. Takže tu krátkou trať od Městského 
úřadu s  otočkou za  malou kolonádou jsem si 
doslova užívala. Nejrychlejší byly děti s  ma-
minkami, potom následovaly moje kamarádky. 
Všichni už byli v cíli, jen já jsem si pomaloučku 
jela v  doprovodu s  organizátorem, abych za-
končila letošní „Buď fiťák“. 

mm

Setkání obrnářů – seniorů
Dne 17. října se uskutečnilo setkání obrná-

řů – členů Mrakodrapu (MKP) a  jejich přátel 
a  kamarádů. V  odpoledních hodinách se se-
šlo v  Centru Asociace polio Na  Skalce čtrnáct  
seniorů, z toho pět členů Mrakodrapu. Po vzá-
jemném přivítání se doslova „vrhli“ na  fo-
tografie z  Kroniky Mrakodrapu pečlivě při-
pravovanou Ing.  Vráťou Zimou, které umně 
do elektronické podoby zpracovala Mari Mruz-
ková. Tyto fotografie byly původně vystaveny 
v  kolonádě Janských Lázní u  příležitosti kul-
turně-společenského festivalu Obrnáři obr-

nářům a o obrnářích 2015. Následně si senioři  
zazpívali při harmonice Karla Novotného hym-
nu MKP – „Stavěli jsme mrakodrap z  ukrade-
ných cihel…“ 

Po  příjemně stráveném odpoledni jsme se 
rozloučili s přáním, že se opět po roce sejdeme 
ve stejném ne-li větším počtu.

Věra Novotná
A  propos: Víte, jak vlastně vznikl Mrako-

drap? Na  začátku byli tři obrnáři, kteří se po-
znali v Janských Lázních. Po náročných túrách 
po Krkonoších se sešli v hospodě, popíjeli pra-

Ještě v depu Těsně před startem 
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děd a z prázdných frťanů stavěli „mrakodrap“. 
Udělali domluvu, že se takhle budou scházet 
pravidelně a  budou zároveň navyšovat již za-

čatou stavbu. Slovo dodrželi a  vznikla nejen 
úžasná parta, ale i její hymna…  

red

„Virtuální galerie W“ bude zkušebně odstartována v roce 2016
Vážení a  milí přátelé, někteří z  vás navště-

vují, anebo navštívili alespoň některou mou 
výstavu obrazů, anebo soch. Další z vás o mých 
výstavách alespoň četli ve  Zpravodaji, anebo 
jste viděli alespoň každoroční plány mých vý-
stav, ale prostě vám to nějak nevyšlo. Měli jste 
své odlišné plány, anebo jste prostě nepřišli 
z jiných důvodů. A právě pro takové členy jsem 
se rozhodl provozovat galerii virtuální a  vy-
zkoušet, zda by o ni byl zájem. Zkušební provoz 
bude zahájen v roce 2016. Na jednotlivých vý-
stavách bych předvedl vždy maximálně dvacet 
obrazů nebo soch na  dané téma, opatřených 
krátkým komentářem, který by je provázel pro 
lepší porozumění. Byly by to zkratky mých vý-
stav, na  které jste nemohli přijít, anebo zcela 
nové, virtuální výstavy vytvořené jen v počíta-
čové podobě. A aby to bylo zajímavější, občas 
by se v galerii objevily také fotografie z různých 
akcí členů asociace, anebo díla jiných členů. 
Počítá se asi se dvěma až pěti výstavami ročně.

Chcete dostávat pozvánky na  takovéto 
virtuální výstavy s  vyznačením, kdy výstava 
začíná a jak dlouho bude trvat? Chcete vědět, 
co na  výstavě můžete vidět? Chcete znát ad-
resu, na  které galerii na  internetu najdete? Je 
to snadné. Zašlete na moji e-mailovou adresu 
vondrejs@gmail.com  svou e-mailovou adresu, 

anebo adresu někoho, kdo vám zprávu předá 
a poznamenejte, zda může být vaše e-mailová 
adresa předána i  do  adresáře Asociace polio 
pro případ, kdyby bylo třeba tyto kanály vy-
užít i pro bleskové zprávy pro členy, např. pro 
oznámení, která se z  nějakého důvodu nedo-
stala včas do Zpravodaje, anebo se tam dostala 
v chybné podobě, kterou je třeba opravit. Vaše 
e-mailové adresy bez vašeho speciálního po-
volení jinak nebudou předávány ani do adresá-
ře asociace, ani žádnému dalšímu zájemci. 

Pro úplnost sděluji, že v  jednání je také 
možnost, že na výstavy budou zváni i členové 
dalších polio organizací, členů Evropské Polio 
Unie (EPU) a případně i členové neevropských 
organizací. Proto nebuďte překvapeni, když se 
kromě českého komentáře objeví u  obrázků 
i komentáře v angličtině, které nebudou přes-
ným překladem českých titulků, neboť budou 
určeny jinému okruhu návštěvníků.

Pokud se ukáže, že o  galerii je dostatečný 
zájem, uvažuje se o  dalších formách využití, 
o  kterých budete informováni později a  po-
chopitelně budete znovu dotázáni, zda máte 
o další služby zájem.

Za  každou připomínku a  doplňující námět 
jsem vám předem vděčný.

 S pozdravem váš Vladimír Dja Vondrejs
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Obrnáři v médiích
JANSKÉ LÁZNĚ „zpět do života“

Když jsme letos zavítali do  Janských Lázní, 
z reklamních pultů se na nás díval – kdo? Nám 
dobře známý ostravský obrnář Vladimír Přibyla. 
Jeho optimistický pohled z reklamního katalo-
gu musí každého přesvědčit, že Janské Lázně 
nás vrací zpět do života. A  i uvnitř jsme vedle 
Vladimíra našli další obrnáře – Petru Škeřikovou 
a Vlastu Šmahelovou. Krásně nám cvičí ve vel-
kém bazénu Lázeňského domu. 

Dobré ráno v Janských Lázních na ČT 2
Součástí vysílání dne 30. ledna tohoto roku 

bylo nejenom lyžování v Janských Lázních, ale 
samozřejmě i  lázeňství. Hostem byl generální 
ředitel SLL pan Ing.  Rudolf Bubla, který lázně 
představil široké veřejnosti. Uvedl, čím jsou 
specifické, historii a tradici léčby dětské obrny 
a současné záměry lázní. V průvodních video-
záznamech jsme mohli zhlédnot několik našich 
obrnářů z tzv. zimní party.

Jestli se chcete na celý záznam podívat, za-
dejte si na  web: http://www.ceskatelevize.cz/ 
ivysilani/10435049455-dobre-rano/3152923 
20020010/obsah/377577-lazne-janske-lazne

Skvělá sezóna českých lázní 
v Událostech ČT 

Před dvěma lety jim hrozil krach a milionové 
dluhy, dnes jsou plné a musí dokonce pacienty 
odmítat – Janské Lázně letos poprvé po čtyřech 
letech skončí se ziskem. Oživení a  mimořádně 
dobrou sezónu ale zažívají i ostatní české lázně.

Kromě našich oblíbených terapeutek jsme 
zahlédli i  Vendulku Kronďákovou, jak si máčí 
nožky ve vířivce. Podívejte se na celý záznam: 
ht tp: //w w w.cesk ate lev ize.c z / iv ys i lani / 
1097181328-udalosti/215411000100816/obsah/ 
417468-skvela-sezona-ceskych-lazni

Bezbatour rozšiřuje své služby
Cestovní kancelář Bezbatour, která se již 

čtvrtým rokem zabývá cestováním lidí s posti-
žením, přišla letos s řadou zajímavých novinek. 
Tou nejzásadnější je rozšíření o projekt Bezba-
linka. Jedná se o  telefonickou linku, která po-
skytuje informace o  bezbariérovém cestování 
po ČR. Další novinkou je významný nárůst bez-
bariérových zahraničních zájezdů.

Bezbalinka je projektem podpořeným Evrop-
ským sociálním fondem a rozpočtem hl. m. Pra-
hy v rámci operačního programu Praha – Adap-
tabilita v 7. výzvě. Bezbalinka zaměstnává osoby 
s tělesným postižením, které poskytují volajícím 
informace o bezbariérovém ubytování, dopravě 
a  turistických zajímavostech v  ČR. Informační 
linka je v provozu ve všední dny od 9:00 do 17:00 



Za
jím

av
os

ti
, r

ad
y,

 n
áp

ad
y

36

na  telefonním čísle 773  114  444, které zdarma 
poskytla společnost Vodafone.

Letošní cestovatelská sezóna v  Bezbatour 
přinesla řadu novinek. „Loni se nám velmi vy-
dařil výlet do Londýna, proto jsme pro letošní 
rok připravili výlet do bezbariérového Madridu. 
Pro účastníky byl připraven bohatý program 
a novinkou byla možnost zajistit osobního asi-
stenta. Kromě toho jsme nabídku zájezdů obo-
hatili o bezbariérové hotely na Kanárských os-
trovech, Itálii, Německu, Slovensku či Turecku,“ 

vypočítává Michal Prager, ředitel Bezbatour.
CK Bezbatour je jedinou cestovní kanceláří 

v ČR, která se specializuje na cestování lidí s těles-
ným postižením. Nabízí celou řadu osobně pro-
věřených zájezdů, kde klienty nepřekvapí žádné 
nečekané bariéry. Během roku 2014 poskytla 
více než 660 bezbariérových noclehů. Bezbatour 
je aktivním zaměstnavatelem lidí s  postižením. 
Navíc veškerý výtěžek putuje na výcvik asistenč-
ních psů Pestré společnosti, o.p.s. 

www.helpnet.cz

Je vozíčkář dle silničního zákona chodec? 
Jednu dobu se řešilo, zda je člověk na inva-

lidním vozíku brán jako cyklista nebo chodec, 
zda může  či nemůže pít třeba i  malé nebo 
přiměřené množství alkoholu na  veřejnosti 
a s tím i odpovídající sankce (pokuty a podob-
ně). Pro objasnění administrátorka diskusního 
fóra Hana Grygarová napsala dotaz na Policejní 
prezidium ČR.

Dotaz:
Vedu skupinu Rozpouštíme bariéry, kde 

řešíme situace týkající se života s  postižením 
mimo nějaké „mantinely“. V  poslední době 
jsme řešili silniční zákon, resp. pohyb vozíčkářů 
na místě, kde není chodník, chodník je nepo-
užitelný, nebo chybí nájezd na obou stranách.
Došli jsme k tomu, že:

 ▶ Podle silničního zákona je vozíčkář chodec 
a to i když je tlačen, nebo používá elektrický 
vozík.

 ▶ Po silnici se pohybuje ve speciálním režimu 
(ale stále je chodec) a  to po  pravé straně 
vozovky. Opět je jedno, jestli jde o mecha-
nický vozík, elektrický nebo je člověk tlačen 
asistentem.

 ▶ Může mít požitý alkohol (protože je chodec)?
 Ano, jsem si vědoma, že je bezpečnější si zavo-
lat taxík, ale handitaxíky jsou vzácné a je potře-
ba objednat je např. den dopředu.

Tudíž se chci zeptat, jsou uvedené informa-
ce správně? Neradi bychom spáchali přestupek 
v dobré víře, že se začleňujeme do společnosti.
Děkuji předem za reakci
Hana Grygarová, vedoucí Rozpouštíme bariéry

Odpověd:
Dobrý den,
vozíčkář je dle zákona opravdu brán jako 

chodec. Nicméně i  tak by vozíčkář měl brát 
ohledy na to, že jako chodec není tak pohybli-
vý a lehce může pod vlivem alkoholu sjet před 
jedoucí vozidlo.

Doporučuji po požití alkoholu zajistit právě 
Vámi zmíněného asistenta nebo jakýkoliv do-
provod.
S pozdravem
kpt. Bc. Ivana Nguyenová, tisková mluvčí
POLICEJNÍ PREZIDIUM ČESKÉ REPUBLIKY
Oddělení tisku a prevence
E-mail: pp.tisk@pcr.cz

Telefonica 02
„Zajištění plynulého poskytování stávající 

slevy bude možné pouze tehdy, pokud od vás 
nové doklady dostaneme nejpozději v  den 
ukončení platnosti dokladů původních.“

Toto je věta, kterou používá Telefonika O2 
u klientů, kterým poskytuje cenové slevy např. 
na  základě průkazky ZTP/P. Ve  skutečnosti to 
znamená, že pokud někdo obdrží od  Úřadu 
práce novou plastovou průkazku např. ZTP/P, 
a  chce nadále využívat slevy na  tzv. imobilní 

stanici, tak se musí do 8 dnů dostavit na pro-
dejnu O2 (případně poslat na O2 úředně ověře-
né kopie dokladů), aby si tam nechal ofotit prů-
kazku i občanský průkaz, aby mohlo v pobírání 
slev pokračovat. 

Pokud někdo obdrží průkazku ZTP/P např. 
30. dubna 2015 a  dojde na  O2 dne 1. 7. 2015, 
tak za předchozí měsíce (květen a červen slevu 
neobdrží).

Eva a Franta Šindelářovi
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Fotografie na obálkách našeho Zpravodaje
Určitě jste si všimli krásných uměleckých fotografií posledních dvou Zpravodajů. Autoři sice 

byli uvedení v seznamu poskytovatelů fotek, ale potom jsem si uvědomila, že je třeba se pochlu-
bit, kdo ty obálkové obrázky poskytl. Napravujeme to teď a slibuji, že příště jméno autora už bu-
deme uvádět u fotografie nebo v tiráži.

Inzerát
Prodám levně starší mechanický vozík Ortopedia v osobním vlast-
nictví, skládací, šířka sedáku 45 cm, přední kolečka plná, zadní vel-
ká kola nafukovací, sedák mírně poškozený. 

Eva A. Schmidtová
Petýrkova 1952, Praha 4 
Tel. 736 246 125

A ještě pozvání
6. února 2016 bude v kolonádě Janských Lázní uspořádán 

Lázeňský repreples 
(vstup cca 700 Kč, lístky budou k dostání v recepci Janského dvora)

Autorka foto: Zuzana Šišková

zpravodaj3–4/2014

Zpravodaj polio 3-4_2014 - v6.indd   1 1.12.2014   11:39:21

zpravodaj1–2/2015

Autor foto: Ludvik Plašil
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Tentokrát se nám při přípravě Zpravodaje nasbíralo mnoho zdařilých fotografií z různých 
obrnářských akcí a  byla by škoda je nezveřejnit. Po  dohodě s  vedením Asociace polio 
jsme tedy rozšířili toto vydání o několik stránek a zaplnili je obrázky. Určitě si je všichni 
rádi prohlédneme. Fotodokumentace je z akcí Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích, 
Konference SZÚ, Hálův mlýn 2015 a Setkání ve Velkých Losinách podruhé, o nichž v tomto  
Zpravodaji píšeme. 

Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích
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KONFERENCE POLIO 
2015

Konference SZÚ
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Hálův mlýn 2015
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Setkání ve Velkých Losinách podruhé
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Přejeme všem krásné prožití 
vánočních svátků,

hodně zdraví a spokojenosti 
v novém roce 2016

Výbor Asociace polio
a redakce Zpravodaje AP
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